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Termékeny hétvége Debrecenben
A MOLNÁR GYULA

Október 19. és 21. között került sor a HÖOK tisztújító közgyűlésére. 
Az ország minden felsőoktatási intézményéből érkező küldöttek az 
elnökség és az elnök megválasztásáról döntöttek.

A több mint kétszáz 
küldöttet a Debreceni 
Egyetem látta vendé

gül. A közgyűlés szemügy
re vehette, hogy az utóbbi 
években milyen jelentős 
fejlesztések zajlottak le az 
ország egyik legtöbb hallga

tóval bíró intézményében. A 
választásra a meleg októbe
ri délelőttön az aula frissen 
helyreállított ólomüveg abla
kai vetették fényüket, meg
teremtve így a büszke tra
díció és a bíztató jövő közti 
kapcsolatot.
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Közgazdász^K Ö ZH ÍR
A közgyűlés péntek este 

vette kezdetét. A HÖOK el
nöksége ekkor a választás 
előkészítését végezte el, 
illetve felkészült a féléves 
beszámolók megtételére. 
Eközben a küldöttek kötet
len ismerkedéssel töltötték 
az időt. A közgyűlés jó alka
lom arra, hogy a különböző 
intézmények hallgatói képvi
selői megvitathassák az ér
dekképviselet ügyes-bajos 
dolgait. Minden intézmény 
hallgatói önkormányzata 
sajátos működési renddel, 
erősségekkel és gyengesé
gekkel rendelkezik; az ilyen 
alkalmak pedig megfelelő 
fórumot nyújtanak ahhoz, 
hogy a megoszthassák egy
mással tapasztalataikat. Új
fent bebizonyosodott, hogy 
sokat tanulhatunk egymás
tól, legyen szó szervezeti 
kérdésekről vagy akár a 
mindennapi teendők intézé
séről. Talán nem tűnik sze
rénytelenségnek kiemelni, 
hogy a BCE HŐK küldöttsé
ge kiemelkedő számban, 23 
delegálttal képviselte intéz
ményét és a BCE hallgatóit.

A szombati napon került 
sor az elnökség beszámoló
ira. Itt minden tag ismertette 
az elmúlt fél évben végzett 
munkáját, az esetlegesen 
felmerült problémákat, il
letve azt, hogy a következő 
időszakban milyen felada
tok állnak a HÖOK előtt. A 
beszámolókat a küldöttgyű
lés -  egy kivételével -  nagy

többséggel elfogadta. Kü
lön figyelmet érdemel az 
az egész országot átfogó 
hallgatói felmérés, amelyet a 
HÖOK az ELTE-vel közösen 
a hallgatók anyagi helyzeté
ről készített. A munkát Dóm
ján Zsolt juttatási ügyekért 
felelős elnökségi tag koordi
nálta, és ismertette a kapott 
eredményeket. A kutatás 
azért kulcsfontosságú, mert 
a felsőoktatás hallgatóinak 
bevételeiről és kiadásairól 
korábban sosem készült 
átfogó kimutatás. Közben 
viszont a felsőoktatás fi
nanszírozása és a hallgatói 
juttatások is drasztikusan át
alakultak az elmúlt években 
-  mindezen adatok nélkül. A 
HÖOK áldozatos munkájá
nak köszönhetően azonban 
a jövőben már konkrét té
nyekkel lehet fellépni minden 
negatív intézkedés ellen.

A beszámolók után az 
elnökség jelöltjei mutat
koztak be, illetve az elnöki 
pozícióért újra indult Nagy 
Dávid tartotta meg jelölti 
beszédét. Ebben kitért arra, 
hogy hogyan is alakult az 
elmúlt kétéves ciklus, és 
miért érzi úgy, hogy újabb 
két évet vállalna. Felhívta a 
figyelmet azokra az eredmé
nyekre, amelyek a felületes 
szemlélők számára elsőre 
nem nyilvánvalóak: min
den forráskivonás ellenére 
a hallgatói normatíva nem 
csökkent. Igaz ugyan, hogy 
2006 óta nem is növekedett,

tehát reálértékéből ugyan 
vesztett, de a gazdasági vál
ság közepette már ezt elérni 
is erőfeszítéseket igényelt.

Ennél is fontosabb talán, 
hogy a hallgatói érdekkép
viselet befolyását is sikerült 
megőrizni, minden ellen
tétes tendencia ellenére. 
Az új felsőoktatási törvény 
eredeti tervezeteiben még 
az szerepelt, hogy a hall
gatói önkormányzatok sze
nátusi részvételét a korábbi 
egyharmadról 0, azaz nulla 
százalékra csökkentik. Ez 
gyakorlatilag teljes kiszol
gáltatottságot jelentett vol
na a hallgatók számára bár
milyen egyetemi döntéssel 
szemben. És bár senki sem 
feltételezi, hogy akárme
lyik intézmény oktatói vagy

adminisztratív személyzete 
visszaélt volna ezzel az új 
helyzettel, a gyakorlat azt 
mutatja, hogy a hallgatói 
részvétel hozzájárul a mi
nél hatékonyabb és sikere
sebb reformokhoz az intéz
mények működésében. A 
HÖOK, latba vetve minden 
befolyását, elérte azt, hogy 
a HÖK-ök a továbbiakban 
egynegyedes képviseletet 
kapnak az egyetemek leg
felsőbb döntéshozó szer
vében, illetve megmarad 
vétójoguk a tanulmányi- és 
vizsgaszabályzatot illető
en. Ez mindenképpen elis
merésre méltó eredmény, 
akárcsak az, hogy a HÖOK 
szervezőmunkájának kö
szönhetően a hallgatók nem 
egyszer megmozdultak, és

ha kellett, az utcán, ha kel
lett, a médiában fejtették ki 
egyöntetű tiltakozásukat a 
méltánytalan döntésekkel 
szemben.

Mindezeket figyelembe 
véve, a közgyűlés elsöprő 
többséggel választotta újra 
Nagy Dávidot. Az elnökség 
többi újrainduló tagja is 
szinte egyhangú támoga
tást kapott a küldöttektől, és 
a leköszönő tagok helyére 
jelölteket is kivétel nélkül 
megválasztották. így a BCE 
HŐK elnöke, Kiss Dávid is 
folytatja munkáját a HÖOK- 
ban társadalmi kapcsola
tokért és kommunikációért 
felelős elnökségi tagként. 
Ennél egyértelműbb elisme
rést pedig az elmúlt két év 
munkája nem kaphat.

„Kopogtat az ajtón
egy újfajta mentalitás!”
A  MUCK FERENC

A C épület X-es előadójában az október 24-i 
estén síri csönd követte végig Erdős André

-  hazánk egyik leg
nagyobb diplomatája
-  beszámolóját, me
lyet a Magyar ENSZ 
Modell Diákegyesület 
hozott tető alá.

azánk hajdani ENSZ 
nagykövete előadá
sát az országunkra 

jellemző szűk látókör és 
bomlasztó attitűd bírálatá
val kezdte. Kultúrájában és

nyelvi eszköztárában elkü
lönülő nemzetként hajlamo
sak vagyunk elidegenedni 
Európától és a világ többi 
országától, és a statisztikák 
végén kullogunk az idegen- 
nyelv-tudás tekintetében. 
Afelett azonban nem huny
hatunk szemet, hogy Ma
gyarország aközött a 193 
tagállam között van, akik az 
ENSZ keretében az orszá
gok közötti együttműködé
sért szállnak síkra. Ahogy ő 
mondta: „A világ nem Sop
ronban kezdődik, és nem 
Battonyán ér véget.”

Erdős André később az 
ENSZ döntéshozási prob

lémáit állította pellengérre. 
Ha a Biztonsági Tanács 
ülésén az eltérő nézetek 
halmazából nem kerül ki 
egy elfogadható kompro
misszum, akkor a BT dön
tés hiányában működés- 
képtelenné válik. Ez a fajta 
„gondtalan semlegesség” 
a 90-es évek délszláv há
borúiban százezrek halálát 
követelte.

A volt nagykövet a kísér
tő múlt után a 21. századi 
világrendre, vagy ahogy ő 
fogalmazott „világrendet
lenségre” terelte a szót, 
amelynek forgatagában 
„kopogtat az ajtón egy újfaj
ta mentalitás". Ez az ENSZ 
égisze alatt 2005-ben kinyil
vánított védelmi felelősség 
(responsibility to protect),

amely immár kötelezi az 
egyes tagállamokat népük 
oltalmazására, különben a 
világszervezet kész a kol
lektív beavatkozásra -  ter
mészetesen a Biztonsági 
Tanács jóváhagyásával.

Erdős André gondo
latébresztő beszédében 
többek közt arra hívta fel 
figyelmünket, hogy a nem
zetközi jog manapság nem 
tud minden kérdésre vá
laszt adni, és büszke civi
lizációnk igencsak sérü
lékeny. A faktor, mely úrrá 
lehet a káoszon, az az em
beri tényező -  mint a nyitott
ság és a körültekintő diplo
mácia -, amely képes lehet 
elősegíteni az emberi jogok 
védelmét és a nemzetközi 
együttműködést.
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közgazdász KÖZHÍRÉ
INTERJÚ NAGY DÁVIDDAL, A HÖOK ÚJRAVÁLASZTOTT ELNÖKÉVEL

Erős, éles retorika k
A NYÉKI JÚLIA

Egyedüli indulóként, másodszor is, 346 igen 
szavazattal választotta elnökévé a Hallgatói 
Önkormányzatok Országos Konferenciája 
Nagy Dávidot, a SZE doktorandusz hallgató
ját. Az érdekképviseleti szervezet újraválasz
tott elnökét a felsőoktatás helyzetéről, illetve 
az elnöksége alatt felmerülő nehézségekről, 
elért sikereiről és a következő két év terveiről 
kérdeztük.

FOTÓ: NYÉKI JÚLIA

Mely kihívásokat tekin
ted első elnökséged alatt 
a legnagyobbaknak?

Az első felsőoktatási 
koncepció drasztikusan 
csökkentette volna a hallga
tói lehetőségeket a vizsga- 
alkalmak és a tárgyfelvétel 
terén, és relatív könnyűvé 
tette volna a hallgatók elbo
csátását a felsőoktatásból. 
Nem mondom, hogy ez lett 
volna a cél, viszont olyan 
méltánytalan körülmények 
közé sodorta volna a hallga
tókat, hogy nagyon könnyen 
kikerülhetnének az egye
temekről, főiskolákról. Sőt, 
olyan terv is volt, hogy oda 
később sem térhetnek visz- 
sza. S emellett -  bár ez nem 
közvetlenül érintette volna 
őket -  a képviseleti jogokat 
is nagyon meg akarták nyir
bálni. Úgy gondolom, ezek

nek nagyrészt sikerült gátat 
szabnunk, és egy elfogad
ható helyzetet kialakítanunk. 
Ezt sikerélménynek köny
veltük el, de akkor még nem 
tudtuk, hogy lesz hallgatói 
szerződés és forráskivonás 
a felsőoktatásból; ezekkel 
azóta szembesültünk, me
lyek a következő két év cse
lekvési tervét erősen meg
határozták.

Milyen más tervei vannak 
a HÖOK-nak a következő 
ciklusra?

Nehéz most proaktívnak 
lenni, hiszen a kormányzati 
szándék a felsőoktatás te
kintetében hetente változik. 
A kormány gazdasági meg
fontolás alapján meghozott 
változtatásait általában min
denféle hamis ideológiákkal 
próbálta alátámasztani. A

HÖOK ezekre eddig valós 
ideológiákkal reagált, de 
nem fordított elég energiát 
a tények felkutatására és 
a felmérések, számadatok 
kommunikálására. Ez ed
dig részünkről is hiátus volt, 
de a következő két évben 
mindenképpen tényada
tokra szeretnénk alapozni 
a tárgyalási stratégiánkat 
-  amelynek első lépését a 
tisztújító közgyűlésen már 
prezentáltunk.

A kormányzat legújabb 
koncepcióiban szerepel 
az önköltséges és az ön
fenntartó felsőoktatás. 
Mit jelentenek ezek, és 
hogyan lehet ilyen hely
zetben hatékony a hallga
tói érdekképviselet?

Nehéz védekezni, mert 
nem tudjuk pontosan, hogy 
mit jelent. Az önköltség és 
az önfenntartó felsőoktatás 
nem ugyanaz. Az önköltség 
egy próbálkozás arra, hogy 
ténylegesen megállapítsák 
azt az egységköltséget, 
amely egy hallgatónak adott 
intézményben adott kép
zésén felhasználásra kerül. 
Nagyon nehéz ezt megálla
pítani, mert ha van egy száz 
fős terem, annak a fenntar
tási költsége ötven fő ese
tén is ugyanannyi, viszont

az egy főre lebontott költség 
nagyban eltérhet. Az ön
fenntartó felsőoktatás azt 
jelentené, hogy minden dip
lomásnak ki kellene termel
nie a saját képzése költsé
geit, akiknek pedig ez nem 
megy, nekik ott a Diákhitel2. 
Nos, a hitelből finanszírozott 
felsőoktatás csak az aktuá
lis pénzügyi kiadások időbe
li elhatárolását jelenti, tehát 
tandíjköteles felsőoktatást. 
Ugyanennek a dolognak el
lent is mondanak, amikor azt 
hangoztatják, hogy az állam 
nem száll ki a felsőoktatás 
finanszírozásából. Ezt a ket
tőt nehéz párhuzamba állíta
ni. Ha csak a saját költségét 
termeli ki a hallgató, az sem 
értelmezhető teljesen, mert 
a képzést, az oktatást és a 
kutatást nem lehet elkülö
níteni egymástól. Egyelőre 
nem tudjuk tehát, hogy mi 
lenne az önfenntartó felső- 
oktatás, de tudjuk, hogy az

európai tendenciák szerint a 
felsőoktatás finanszírozásá
nak csupán a 10%-át adják 
a hallgatói befizetések. Ettől 
eltérni csak kis mértékben 
lehet, mert a közelmúltban 
zajlott bolognai miniszteri 
találkozón Magyarország is 
aláírta azt a nyilatkozatot, 
miszerint az oktatás közfel
adat, tehát a közszférából 
kell finanszírozni.

Gondolod, hogy a repre
zentatív statisztikákkal 
befolyásolhatóak a dön
téshozók?

Önmagában biztos, hogy 
nem; hangos, éles retorikára 
van szükség, ami nem téves 
ideológiákon, hanem ténye
ken alapul. Erre próbálunk 
fókuszálni. Főleg azért is 
fontos ez, mert a közeledő 
országgyűlési választáso
kon a felsőoktatásban részt
vevők az aktív választópol
gárok nagy részét képezik.

A felsőoktatás nem oka,
hanem megoldása a válságnak!
A  MUNKATÁRSUNK

Ciprus adott otthont a 24. European Students’ 
Convention-nek

drasztikus forráselvonások, 
újonnan bevezetett vagy 
még tovább emelt tandíjak, 
radikálisan csökkentett ösz
töndíjak és felvételi keret
számok korát éljük. De vajon 
tényleg az a leghelyesebb 
oktatáspolitika ma, ha fulla
dásig húzzuk a nadrágszíjat?

E kérdésre keresték a vá
laszt a European Students’ 
Union szokásos hallgatói 
találkozójának résztvevői 
2012. október 17-21. között.

Az évek óta tartó gaz
dasági válság és a 
nyomában járó meg

szorító intézkedések a felső- 
oktatás világát sem hagyták 
érintetlenül. A hallgatók és 
más érdekeltek Európa- 
szerte hasonló kihívásokkal 
találják szemben magukat:

A konferenciára, melyet 
minden félévben az Euró
pai Unió Tanácsának soros 
elnökségét betöltő ország 
szervez, ezúttal a ciprusi 
Limassolban került sor.

A megnyitón Marios 
Siammas, a házigazda 
POFÁN elnöke és Karina 
Ufert, az ESU vezetője üdvö
zölte a megjelenteket, majd 
köszöntőt mondott George 
Demosthenous oktatási és 
kulturális miniszter és And
reas Christou, Limassol pol
gármestere is.

A szekcióülések témáját 
leginkább a lokális problé
mák és válaszok feltérké

pezése adta, míg a plenáris 
előadásokon szó esett a leg
frissebb európai felsőoktatá
si statisztikákról és tendenci
ákról, illetve bemutatkozott a 
nemrég indult SAGE Projekt 
is, amely a frissdiplomások 
munkavállalásával foglalko
zik, és amelybe egy nemzet
közi csapat részeként HÖOK 
is bekapcsolódott.

A rendezvény alatt került 
sor az ESU megalakításá
nak 30. évfordulója alkalmá
ból szervezett Alumni Talál
kozóra és Gálára is, ahol az 
egykori és jelenlegi képvi
selők együtt emlékezhettek 
meg a kontinenssel együtt 
integrálódó európai hallga
tói érdekképviselet elmúlt 
három évtizedéről.

■■■■■■■■■■■■■■■■
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közgazdászL.KÖZÉLET

Kis lépés Neked,

A DALLOS SÁRA

A Hallgatók a Közösség Szolgálatában 
(HaKöSz) november 5. és 15. között hatodik 
alkalommal rendezi meg KözJóTett elneve
zésű önkéntes programsorozatát egyete
münkön.

Szülők nélkül, otthonok
ban nevelkedő, kilá
tástalan jövővel rendel

kező gyerekek. Szeles őszi 
időben az utcán kéregető haj
léktalanok. Magukra hagyott, 
a családjuk által ritkán látoga
tott idősek. Állatmenhelyek 
rácsai mögé szorult, törődés 
után vágyó kutyusok. Sze
méthalmok szerteszét. Erre 
mit lépsz? -  teszi fel a provo
katív kérdést a HaKöSz.

Ebben a félévben a „Kis 
lépés Neked, nagy segítség 
Másoknak!” szlogennel várja 
az érdeklődőket a diákszer
vezet, önkéntes programok 
széles skáláját kínálva. A 
HaKöSz egyik tematikus 
csoportja -  a Cseppkő utcai 
gyermekotthon lakói -  szá
mára szervez foglalkozá
sokat egész évben, így ők 
a KözJóTett alatt is kiemelt 
figyelemben részesülnek: az

önkénteskedni vágyó fiata
lok tárlatvezetésen kísérhetik 
őket végig a Magyar Nemzeti 
Bank Látogatóközpontján, 
lovas programon vehetnek 
részt a Babatvölgyi Lovar
dában, valamint kincskereső 
túrán kalauzolhatják őket a 
Hármashatár-hegyen.

A vállalkozó kedvűek 
tovább csinosíthatják a ta
vasszal önkénteseink se
gítségével újrafestett Alma 
utcai idősek otthonát. A haj
léktalanokkal kapcsolatos 
sztereotípiák leküzdésére 
múzeumlátogatást szervez
nek a fedél nélkül élőkkel, 
emellett az évek óta prog
ramra tűzött csomagosz
tás sem marad el a Dankó 
utcai hajléktalanszállón. Az 
állatkedvelők számára idén 
is megrendezik a menhelyi 
kutyasétáltatást, amely évek 
óta a diákok egyik kedvenc

programja. A sportolni vá
gyók számára pedig a Láss 
Egyesület közreműködésé
vel lebonyolított vakfoci tar
togat ígéretes délutánt.

A HaKöSz kezdeménye
zésére szeptemberben be
indított szelektív hulladék- 
gyűjtés kapcsán előadást 
tart a Fővárosi Közterület
fenntartó Zrt., amelyen ott a 
helyed, ha érdekel, hogy mi 
az üzlet a hulladékgazdálko
dásban.

A programokon való rész
vételhez előzetes regiszt
ráció szükséges, amelyet a 
www.hakosz.hu oldalon te
hetnek meg az érdeklődők.

^R e g isz trá lj a honlapon!
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A valóra vált

FOTÓ: ORBÁN ATTILA

A NÉMETH GÁBOR

Játék, mely valóra 
válik! -  több mint 
két éve ezzel a jel

mondattal mert nagyot 
álmodni pár budapesti 
kollégista, akik célul 
tűzték ki, hogy tisztán 
adományokból sport
pályát építsenek a közeli 
gyermekotthon lakói szá
mára.

Az akciónak két fő cél
ja volt: az önkéntes munka 
kultúrájának népszerűsíté
se és egy olyan kezdemé
nyezés, mely valódi értéket 
teremt mások számára. így 
kapcsolódott össze a jóté
konyság és a sport, és így 
épülhetett meg idén szept
emberben a Breznó közi 
gyermekotthon új sport
pályája. Az pedig, hogy az 
otthon dimbes-dombos 
udvarán ma már egy játék
ra alkalmas műfüves pálya 
áll, valóban egy régi álmot 
váltott valóra: az intézmény 
immár teljes mértékben ki
használhatja a rendelkezés
re álló óriási zöld területet.

Fontos megemlíteni, 
hogy az elszánt csapat tag
jai mind a Mathias Corvinus 
Collegium, Magyarország

vezető elitképző kollégiumá
nak diákjai, mely intézmény 
alapítása óta fő ösztönzője 
a társadalmi felelősségválla
lásnak. Amint a projekt elin
dult, az egyik legismertebb, 
nemzetközi hírű jótékonysá
gi szervezet, a Rotary Ólub 
Budapest-City is készséggel 
csatlakozott a kezdeménye
zéshez, akárcsak a piaci élet 
szereplői között említendő 
építőipari Market Zrt., utób
bi a kivitelezésben nyújtott 
elengedhetetlen segítséget. 
Felsorolni is nehéz, az évek 
során mennyien támogatták 
nem csak erkölcsileg, de ki- 
sebb-nagyobb adományok
kal is a fiatalokat: építészek, 
cégek, vállalkozók, külföldi 
jótékonysági klubok, diákok 
mind hozzájárultak a siker
hez. Reméljük, hasonló ösz- 
szefogások a jövőben még 
több álmot váltanak majd 
valóra!

SZISZ Elsős Kurzusok -  
második felvonás
A  SAFFER ZSIZSI

Ismét beindultak a Széchenyi István Szakkol
légium Elsős Kurzusai. A Közgazdász előző 
számában már olvashattatok a sávos Elsős 
Kurzusokról, most pedig az ismeretbővítők
ről tudhattok meg többet.

Az ismeretbővítő sze
mináriumokat szintén 
a szakkollégisták tart

ják. A kurzuspalettán ismét 
a sokszínűség dominál, elég 
csak egy pillantást vetni az 
idei kínálatra: Viselkedési 
közgazdaságtan, Alternatív 
színház, Az olasz konyha 
rejtelmei, Energetika.

A Viselkedési közgaz
daságtan a pszichológia 
eredményeit próbálja meg 
a közgazdasági alapmo- 
dellekbe integrálni, ezáltal

téve valósághűbbé a köz- 
gazdaságtan emberképét. 
A kurzus a tudományterü
let alapfogalmait tekinti át 
olyan kérdésekre keresve 
a választ, mint hogy miért 
van az, hogy a Ráday utca 
egyes éttermeiben nagyon 
sokan vannak, a többiben 
pedig kevesebben, vagy ho
gyan lehetne az adókat ha
tékonyabban beszedni.

Az alternatív színház kur
zus során a Budapesten 
működő alternatív és füg

getlen társulatok előadásait 
látogathatjátok meg, példá
ul HoppArt, Neptun Brigád, 
Krétakör, Pintér Béla és Tár
sulata, Maladype. A kurzus
alkalmakra kéthetente kerül 
sor. Gyertek el, ha csupán jó 
darabokat szeretnétek látni 
jó társaságban, s akkor is, 
ha szívesen beszélgetnétek 
a látottakról, vagy akár ál
talában, elvontabb értelem
ben a színházról.

Az Energetika kurzus 
a földgázzal kapcsolatos 
legfontosabb gazdasági és 
politikai témaköröket veszi 
át azzal a céllal, hogy a félév 
végére teljes képetek lehes
sen a szektorról. Pontosabb 
információkat kaphatsz töb
bek között a Nabuccoról 
vagy arról, hogy hogyan le

het olcsóbb a gáz az USA- 
ban, mint Oroszországban.

Az olasz konyha rejtelmei 
című kurzus során belekós
tolhattok az olasz ízekbe 
fakanálon innen és túl. Meg
ismerkedhettek az alapvető 
olasz ételek elkészítési mód
jaival, s a kulináris élvezetek 
mellett a napfényes Itália kul
túrájához is kicsit közelebb 
kerülhettek.

A kurzusokhoz semmi
féle előképzettségre nincs

szükség, csak érdeklődésre 
és egy nagy adag lelkese
désre, ráadásul a félév so
rán bármikor becsatlakoz
hattok. Minden további infót 
megtaláltok a szakkoli hon
lapján (szisz.hu), illetve a 
Facebookon.

A SZISZ-esek az Elsős 
Kurzusokon kívül is gon
doskodnak programokról, 
október 30-án a már hagyo
mányosnak számító „Nobel- 
díjas előadáson” vehettetek 
részt, melynek meghívot
tal Pintér Miklós, Kóczy A. 
László és Bíró Péter.

November 8-án 17 órá
tól kerekasztal-beszélge- 
tést szerveznek az E épület 
IV-es előadójába, melynek 
résztvevői Király Júlia, a Ma
gyar Nemzeti Bank alelnöke, 
Jaksity György, a BÉT egy
kori. s a Concorde Értékpapír 
Zrt. jelenlegi elnöke, valamint 
Madár István, a Portfolio.hu 
vezető elemzője.
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közgazdász KÖZÉLETÉ

Diákszervezeti
találkozó

A  TÓTH TÁDÉ DÁNIEL

Október 25-én az 
egyetem történe
tében először ke

rült sor a Budai Campus 
diákszervezeteinek közös 
bemutatkozó eseményére. 
Az est során a résztvevők 
számára lehetőség nyílt 
megismerni a Rerrich Béla 
Tájépítész Szakkollégium, 
az Angyal Dezső Kertészeti 
Diákszervezet, a Szőlész- 
Borász Diákkör, valamint a 
Corvinus Keresztény Diák
kör (FÜGE) tevékenységét, 
munkáját.

A rendezvény aktualitását 
az adta, hogy a szervezetek 
a közeljövőben tartják ha
gyományos éves tagfelvéte
lüket, így a szakma iránt el
kötelezettek számára remek 
alkalom kínálkozik, hogy be
kapcsolódjanak a szerveze
tek életébe. A Rerrich Béla 
Tájépítész Szakkollégium 
hivatása, tagjai ismeretének 
bővítésén túl, a tájépítészet 
társadalmasítása is, azaz 
olyan alkotások, megmoz
dulások létrehozása, mely 
felhívja a figyelmet a szak
ma tevékenységére. Mind
ezt a jelenleg is futó TÁMOP 
4.2.2 pályázat támogatásá

val valósítják meg. így már 
sor került többek között kül
földi tanulmányutakra (Var
só, Barcelona), települési 
együttműködésekre (Sere
gélyes -  iskolakert, Kazár 
-  zöldfelületi arculatterv) is. 
Az Angyal Dezső Kertészeti 
Diákszervezet elsősorban 
gyakorlatorientált hozzáál
lása miatt vonzó a hallga
tók számára. A diákkörben 
lehetőség nyílik közösségi 
kertek fenntartására, kiala
kítására, önkéntes munka 
végzésére, ökofalvak láto
gatására és a környezettu
datos életszemlélet megis
merésére. A Szőlész-Borász 
Diákkör egyaránt fontosnak 
tartja tagjai fejlődését és 
egy összetartó, működő 
közösség kialakítását, így 
rendszeresen tart előadáso
kat, szervez foglalkozásokat 
tagjai számára. A diákkör 
legfontosabb célja, hogy 
azonnal hasznosítható tu
dást kínáljon tagjai számára. 
A FÜGE a fiatal keresztény 
hallgatók hitéletbeli kérdé
seinek megvitatásával, a 
vallásról alkotott nézeteik 
átbeszélésének lehetőségé
vel és kellemes, befogadó, 
bensőséges hangulattal 
várja az érdeklődőket.

Shortoljatok,
A  HOLJENCSIK SOPHIE

FOTÓ: BOZSÉR KATA

A Fiatal Auto
nóm Közgaz
dászok Társa

sága szakkollégium 
nyílt előadást tartott 
BÉT, avagy Befek
tetés, Értékterem
tés és Tehetség 
hazánkban címmel.
Az előadás meghí
vottjai voltak Jaksity 
György, a Concor
de Értékpapír Zrt. 
elnöke, a tőzsde 
egykori első embe
re és Lantos Csaba, 
a KELER Rt. elnö
ke, az OTP egykori 
vezérigazgató-helyettese, 
a BÉT Tőzsdetanácsának 
volt tagja. Moderátorként Dr. 
Száz János, a Befektetések 
és Vállalati Pénzügyek Tan
szék tanára, a BÉT egykori 
elnöke működött közre.

A megszokottól eltérően 
nem egy klasszikus elő
adás volt, az érintett terü
leten jártas szakemberek 
kötetlen beszélgetését és 
vitáját hallhattuk. A beszél
getés elején vendégeink 
beszámoltak a kezdetekről, 
saját karrierjükről. Lantos 
Csabától hallhattunk az 
első hosszú lejáratú kötvé
nyek kibocsátásáról, me
lyekért 11%-ot fizettek az 
akkori ügyfeleknek, illetve a 
Commodore 64-en végzett

kötvénybeárazás rejtelme
iről. Jaksity György elmon
dása szerint (aki 1986 és 
1991 között szintén egye
temünk padjait koptatta) 
azt jósolták, hogy „ők a vál
ság nemzedéke lesznek”. 
Ebből úgy látszik, nekünk 
is jutott. Kisebb vita ala
kult ki akörül, hogy vajon 
mi viszi előre a bankokat 
-  a szabályozottság vagy 
az innovativitás -, és hogy 
mi számít unortodoxnak 
vagy a szokásostól elté
rőnek. Abban egyetértés 
volt, hogy az egykulcsos 
gazdaságpolitikában nincs 
semmi unortodox. Az elő
adáson visszaemlékeztünk 
arra, hogy az értéktőzsde 
egészen 2002-ig szövet

kezeti formában létezett, 
majd 2002. július elsejével 
részvénytársasággá ala
kult. Kitértek az 1998-as 
orosz válságra, melynek 
következtében jelentős ma
gántőke vonult ki az ország
ból, amit az ingatlanpiacok 
felértékelődése követett. 
Megtudhattuk, hogy a ház
tartási befektetések 27 ezer 
milliárd forintot tesznek ki, 
melynek csupán a töredé
ke, 328 milliárd forint a tőzs
dei befektetés, illetve hogy 
a legnagyobb vagyon az 
ingatlanokban van.

A kérdésre, hogy a fiatal
ság vajon mit tehet, hogy az 
értéktőzsde jobb legyen, a 
választ a cikk címében ol
vashatjátok.

Német, magyar -  két jóbarát
A  PAPP GERGŐ

Az Antall József Tudásközpont és a Diplomats’
Club szervezésében egy kötetlen beszélge
tés valósulhatott meg október 16-án a buda
pesti Német Nagykövetség első emberével, 
dr. Matei I. Hoffmannal. A nagykövet barátsá
gos hangnemben, hosszasan válaszolt a hall
gatóság kérdéseire a német külpolitika és a 
magyar-német kapcsolatok témakörében.

Anémetes eleganciával 
felöltözött úriember 
első körben a diplo

mata karrierrel járó családi 
életről beszélt. Elmondta, 
hogy talán a házastársak 
szenvedik meg a legjobban 
ezt a pályát, a diplomata 
élet ugyanis három évente

költözködést jelent, így a 
feleség/férj számára kevés
bé jöhet számításba a kar
rier. Hozzátette, hogy az ő 
generációjának (1951-ben 
született) még nem volt ne
héz olyan feleséget találni, 
aki mindenhova követi férjét 
a munkája során. Ma viszont

ez már jóval nehezebb, mi
vel általában mindkét fél sa
ját karriert szeretne.

Amikor az országhoz fű
ződő személyes kötelékeiről 
kérdezték, felelevenítette 
egy gyermekkori emlékét: 
ötéves korában érdeklődve 
figyelte szüleit, akik a rádió 
mellett ültek, s szorítottak a 
magyar felkelők győzelmé
ért. A vasfüggöny leomlá
sa előtt, 1989-ben pedig a 
német külügyminisztérium 
alkalmazottjaként járt Ma
gyarországon, hogy tárgyal
jon a keletnémet menekül
tek kiutazási lehetőségéről. 
Az Európai Unió kapcsán a 
nagykövet elmondta, hogy 
Németországnak az EU-ban

gazdasági súlya és központi 
földrajzi helyzete miatt némi
leg vezető szerep jut.

A legnagyobb kihívásnak 
a két véglet közötti egyen
súlyozást nevezte: nem 
szabad félelmet ébreszte
niük az európai országok
ban aziránt, hogy Német
ország túlságosan be akar 
avatkozni a belügyeikbe. 
Ugyanakkor országának 
önzővé és egoistává sem 
szabad válnia. Célzott rá, 
hogy nem teljesen önkén
tes ez a szerep Németor
szág számára: „Lehetnénk 
Svájc, kényelmes lenne, de 
fel kell vállalni a felelőssé
get Európában.” Megerő
sítésképp idézte a lengyel 
külügyminisztert, aki szerint 
a lengyelek inkább attól 
félnek, hogy Németország

nem vállalja fel ezt a vezető 
szerepet Európában.

Beszélt a német-magyar 
gazdasági kapcsolatokról 
is. A német gazdaság Ma
gyarországon erős jelenlétet 
mutat, körülbelül nyolcezer 
céget németek alapítottak 
az országban, kis- és kö
zépvállalkozásokat, leány- 
vállalatokat, társcégeket és 
autóvállalatokat, ami nagy
jából háromszázezer mun
kahelyet jelent.

S bár a magyar kormány 
által teremtett jogbizony
talanságot némi kritikával 
illette, biztosított minden
kit, hogy a német-magyar 
kapcsolatok nem változnak 
meg, s igazán jó kezekben 
lesznek a vele szemben ülő, 
még egyetemista korú ge
nerációnál.
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BESZÉLGETÉS BŐD PÉTER ÁKOSSAL

A  DICSÜK DÁNIEL

A közelmúltban a kormány két, egyenként is 
több százmilliárd forintos kiigazítást jelentő, 
a makrogazdaságot érintő programot mu
tatott be. A hazai szakértők és nemzetközi 
gazdasági szereplők által vegyes fogadtatá
sú októberi intézkedésekről Bőd Péter Ákost, 
egyetemünk tanárát kérdeztük.

-  A két csomag, bár mu
tat hasonlóságokat, több 
vonásban eltér egymástól 
-  magyarázta Bőd Péter 
Ákos, a Gazdaságpolitika 
Tanszék vezetője. -  Az első 
ugyanis klasszikusabb in
tézkedéseket tartalmazó 
kiigazításnak látszott, mely 
leviszi a deficitet a kellő 
szintre. A bevételi tételeket 
érintően azért itt is voltak 
meglepő intézkedések, de 
a csomag egészét a pénzpi
acok alapvetően kedvezően 
fogadták.

-  Mindezekre a hiánycél 
tartása végett volt szükség, 
melyet ráadásul nem is csu
pán úgy kell teljesíteni, hogy 
éppen becsúszunk a 3%-os 
határ alá. Ugyanilyen fontos 
elvárása az EU Bizottságnak 
a fenntarthatóság kérdése 
is, ezt pedig különösen egy 
olyan ország esetében kísé
rik figyelemmel, amelynek 
az ilyen irányú hitelessége 
meglehetősen alacsony az 
elmúlt éveket tekintve; Ma
gyarország pedig, amióta 
belépett az EU-ba, küzd

ezekkel a gondokkal -  foly
tatta Bőd Péter Ákos.

-  A második kiigazítás 
esetében, melyre a gazd
aság lassulása, valamint a 
bevételeket érintő bizonyta
lanságok miatt volt szükség, 
a pénzpiaci fogadtatás ke
vésbé volt lelkes. A bevételi 
oldali intézkedésekre koráb
ban nem volt nálunk prece
dens, így ezeknek a haté
konyságát nehéz modellezni 
-  s könnyen előfordulhat, 
hogy a vártnál kevesebbet 
hoznak majd. Továbbá az 
adók ismét azt a pénzinté
zeti rendszert terhelik meg, 
amelynek az állapota hatal- 

<masat romlott két év alatt, 
és hitelezési képessége 
most tovább romlik. Emiatt 
megeshet, hogy a 2012-es 
recesszió után 2013-ban is 
folytatódik a csökkenés. Az 
intézkedések improvizatív 
és populista jellege miatt 
további kérdések merülnek

Albánia integrációs
A  BAGDV ÁBEL

Albánia csatlakozása, 
valamint tágabb ér
telemben az egész 

balkáni régió Európai Uni
óhoz fűződő viszonya volt 
a témája az egyetemünkön 
megrendezett előadásnak. 
Helyzetértékelő beszédé
ben llir Qorri, az albán kül
ügyminisztérium integrá
cióért felelős munkatársa 
hangsúlyozta, hogy orszá
ga lakosságának 90%-a 
támogatja az Unióhoz való 
csatlakozást. Már 2003 óta 
tartanak a tárgyalások a 
brüsszeli diplomatákkal, 
akik a kapcsolatfelvételkor 
tizenkét teljesítendő feltételt 
határoztak meg a maast- 
richti kritériumok mellett. 
Ezek közül mára már csak a 
közigazgatás reformja ma
radt hátra.

A NATO-hoz három éve 
csatlakozott ország szá
mára rendkívüli fontossá
gú lehet a jövőre megren
dezésre kerülő választás, 
amelynek uniós mércével

is megfelelő lezajlása után 
megkezdődhetne a tár
gyalások utolsó szakasza. 
Gazdaságilag stabil lába
kon áll az ország, hiszen 
3,1%-os gazdasági növe
kedés és alacsony infláció 
mellett az államadósság 
szintje is az irigylésre mél
tó 40% körül áll. llir Qorri 
külön megköszönte Ma
gyarország támogatását, 
és az egyik legnagyobb 
támogatójuknak nevezte 
országunkat.

Horvátország jövő júni
usi csatlakozásától további 
lendületet remél a balká
ni régió, azonban egy új 
tag felvételéhez az összes 
uniós állam egyetértése 
kell, a helyzet nem egy
szerű. Románia és Bulgá
ria felvételének tanulságai 
megfontoltabbá tették a 
döntéshozókat. Szerbiával 
már előrehaladott állapot
ban vannak az egyezteté
sek, Koszovót azonban a 
szerbek mellett öt tagállam 
sem ismeri el. Szintén ne

héz helyzetben van Mace
dónia, hiszen csatlakozási 
kérelmeit Görögország 
folyamatosan megvétózza 
a jól ismert névvita miatt. 
(Makedónia egy észak-gö
rögországi tartomány neve

fel -  mindezek hordoznak 
például olyan üzenetet is, 
hogy az IMF-tárgyalásokat a 
kormány nem gondolja ko
molyan -  fejtette ki a korábbi 
jegybankelnök.

-  Az a probléma, hogy ha 
a kormány mindig csak rö
vid távot vesz figyelembe, és 
reformok helyett csak a leg
különbözőbb új, iparágakat 
érintő adókat vezet be, ak
kor nem fog hozzányúlni a 
kiadási oldalhoz, pontosab
ban azokhoz a területekhez, 
amelyek komolyabb szerke
zeti átalakítást igényelnek, 
és ahol csak később jelent
kezik a javulás. Lehet itt az 
áfa kulcsát megemelni, a 
személyi jövedelemadózást 
megváltoztatni -  bár inkább 
a bosnyák, semmint a nyu
gat-európai progresszív 
adózási mintát követve -, 
vagy tranzakciós adót kivet
ni, de a Széli Kálmán terv két 
változatában meglebegte
tett változtatások teljesítésé
ben komoly lemaradás van, 
így az állami újraelosztás 
mértéke nő, amely ráadásul 
nálunk eleve magasabb volt

is, valamint a hellének Nagy 
Sándor örökségét sem kí
vánják megosztani a hivata
losan „Macedónia Volt Ju
goszláv Köztársaság” névre 
hallgató országgal.)

Az előadás konklúziója 
szerint értékelnie kellene az 
unió tagállamainak, hogy 
a balkáni térség tagjai még

a Kelet-Közép-Európában 
tapasztalhatónál.

-  Mindez, bár a fogyasz
tásnak is árt, elsősorban a 
beruházási hajlandóságot 
veti vissza. A gazdasági nö
vekedéshez szükség van a 
hosszú távra is kiható beru
házások multiplikativ hatá
sára. Ez azonban csak ki
számítható gazdaságpolitika 
esetében valósul meg, így 
a kormánynak konzultációs 
jellegű irányítási módra kel
lene átállnia -  fejezte be ma
gyarázatát Bőd Péter Ákos.

Az elmúlt hetek történé
sei, valamint a nemzetközi 
visszajelzések alapján ki
jelenthető, hogy bár az in
tézkedésekkel a kormány 
stabilizálhatja a jövő évi költ
ségvetést, a problémák gyö
kereinek orvoslása a tüneti 
kezelés helyett nem jelent
het fenntartható megoldást. 
Ráadásul az is kérdéses, 
hogy a további „unortodox” 
intézkedések mennyire se
gítik elő, a piacok által várt 
(elvárt?), hónapok óta húzó
dó IMF-tárgyalások sikeres 
befejezését.

ilyen válságos időben is 
tántoríthatatlanul a belépés 
pártján állnak. Nem megle
pő azonban az sem, hogy 
a „Balkán” szót még nem a 
béke, szabadság és szeretet 
szinonimájaként használó 
EU-s bürokraták jelen hely
zetben inkább lassítanák a 
folyamatot.
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Keleten bai van
A ORBÁN PATRÍCIA KRISZTINA

Talán a leggyakoribb 
szembenállás, amelyet 
Európáról beszélve 

használnak, kelet és nyugat 
ellentéte, különbözősége. 
Ehhez kapcsolódóan sok
szor kerül szóba, hogy „ke
leten baj van”. A tárgykör 
aktualitását mi sem mutatja 
jobban, mint hogy a két hete 
hétvégén éves ülését Buda
pesten megrendező Central 
European Political Science 
Association (CEPSA) kon
ferenciája is e tematikára 
épült. A témáról dr. Balázs 
Zoltán, egyetemünk profesz- 
szora adott szakvéleményt.

A CEPSA ülésén elhang
zott előadások címei sokat- 
mondóak: elenyésző részük 
beszél Kelet-Európáról mint 
egységről, a legtöbb az 
egyes országok egyéni stá
tuszával foglalkozó beszé
det sejtet. Ennek és az ese
mény szűkebb témakörének 
(Crisis and Governance in 
East Central Europe, azaz 
Krízis és kormányzás Kelet- 
Közép-Európában) megfe
lelően a konferencián fel
szólalók legtöbbje egy adott 
ország (Szlovénia, Csehor
szág stb.) pártrendszerérői, 
illetve az Európai Unióban 
elfoglalt helyéről beszélt. 
Dr. Balázs Zoltán helytálló
nak tartja azt a konferencia 
jellegében is megfogalma
zódó koncepciót, miszerint 
az egyes államokra külön 
egészként, nem pedig a

kelet részeként kell tekinte
nünk: „Európában ma nem
zetállamok vannak, erős 
nemzeti identitásokkal. Az 
unióban észlelhető integrá
ciós és dezintegrációs folya
matokat is döntően nemzeti 
érdekek, nemzeti történelmi 
érzékenységek és tapasz
talatok mozgatják.” A nem
zetek közti mentalitásbeli 
eltérésekről a professzor 
így nyilatkozott: „Kétségkí
vül igaz, hogy jelentős kü
lönbségek vannak abban, 
hogy egy-egy politikai dön
tést vagy annak igazolását 
mennyire érez magáénak 
egy francia vagy egy német 
(persze nem mindegy, hogy 
menedzser, gazdálkodó, 
tanár stb.). Az identitáspoli
tika divatja, amely ezeket a 
különbségeket értékesnek 
tartja, dezintegráló erő.”

Na és mi a helyzet Ma
gyarországgal, mint kelet
európai országgal, mint az 
Európai Unió tagjával? Dr. 
Balázs Zoltán szerint or
szágunk a régión belül az 
infrastruktúra viszonylagos 
fejlettsége miatt számíthat 
kiemelendőnek, az unióban 
pedig elsősorban Németor
szághoz fűződő kapcsolatai 
révén jelentős. A professzor 
két aktualitásról is megfo
galmazta nézeteit. Az úgy
nevezett keleti nyitást mint 
az ország önállóságának 
biztosítását negatívan ér
tékelte: „Kelet felől nézve 
Magyarország még kisebb, 
mint nyugat felől nézve.” A

közvélemény az Európai 
Unió hazánkat (is) befolyá
soló döntéseihez gyakran 
társuló elégedetlen meg
nyilvánulásairól pedig azt 
mondta: „Van egy érvényes, 
kötelező és meggyőző nép- 
szavazási döntés az unióról, 
az nem vonható kétségbe,

hogy ennél erősebb véle
ményt senki nem tud alkot
ni.” Az előadó mindemellett 
fontosnak tartotta megje
gyezni, az itthon tapasztal
ható elégedtelenség nem 
jelent az unió minden intéz
kedésével szembeni kollek
tív elutasítást.

A CEPSA konferencián is 
számos, a fentiekhez hason
ló kijelentés hangzott el kü
lönböző országok viszony
latában. Az egyetlen, ami 
hiányzott, a felvetett problé
mák megoldása, legalábbis 
a megtalálására tett kísérlet. 
Talán ez a legnagyobb baj.
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Kié lesz a világ?
A NÉMETH ÁRON ATTILA

A mai napig sokak sze
rint az amerikai elnök- 
választások határoz

zák meg a világtörténelem 
alakulását. Ha ez valóban 
így van, akkor a három te
levíziós vitát elnézve sem 
Barack Obama jelenlegi 
elnök, sem pedig kihívója, 
Mitt Romney republikánus 
elnökjelölt sem tűnik ideális 
választásnak bolygónk job
bá tételére. De több mint 60

évvel a második világhábo
rú lezárása, valamint bő 20 
évvel a berlini fal leomlása 
után vajon még mindig a 
tengerentúlról kell-e várni a 
„megmentésünket”?

Politikai és gazdasági 
értelemben -  ha tetszik, ha 
nem -  az Egyesült Államok 
kiemelt szerepe még ma 
is szinte megkérdőjelezhe
tetlen a világban. Azonban 
biztos fölénye már a leg
több területen (gazdaság,

külpolitika stb.) korántsem 
olyan egyértelmű, mint 
akár egy évtizeddel ez
előtt. Ez persze nem baj, 
hiszen egy multipoláris 
politikai közösség sokkal 
színesebb, sokkal izgalma
sabb, mint egy olyan, ahol 
csak és kizárólag Amerika 
számít döntő tényezőnek 
és senki más. Hosszabb 
okfejtést igényelne, hogy 
pontosan hogyan is lett 
az Egyesült Államok egy 
a sok nagyhatalom közül -  
bár azért az országnak pl. 
Kína, az EU, Japán mellett

így is domináns szerepe 
van, ezt kár lenne tagadni. 
Az viszont biztos, hogy a 
hidegháború utáni relatív 
nyugalom, egyetemes gaz
dasági fejlődés és az olyan 
mérsékeltebb elnökök, 
mint például Obama, min
denképpen hozzásegítet
ték az amerikaiakat, hogy 
ők is „csak” egyek legye
nek a sok nemzet közül, ám 
ez nem feltétlenül baj. Ter
mészetesen, ha valaki egy 
Rooseveltet vagy Reagant 
szeretne elnökként látni, az 
csalódni fog. Mindenesetre

mi magyarok, illetve a világ 
bízhat benne, hogy mind
két személy eddigi szerep
lése csak a kameráknak 
és a minél nagyobb sza
vazói bázis megnyerésé
nek szólt, és később, már 
hatalmon, valóban a sar
kukra állnak, és egy olyan 
országot fognak vezetni, 
amely békével él a tudat
tal, hogy ő is csak egy az 
új, színesebb, multipoláris 
világban.

(Az elemzés teljes ter
jedelmében elolvasható a 
diplomaci.blog.hu oldalon.)
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Extra odafigyelés szőlői«
A NYÉKI JÚLIA

A zamatos fürtök, a kevésbé közkedvelt ma
zsola és az újra divatossá vált borászat is 
egyaránt jól jár napjaink egyik szőlészeti in
novációjával, a szőlőmeteorológiával. Ha már 
ilyen sok területen értékesíthető portéka ez 
bogyós gyümölcs, miért ne kaphatna a sző
lő, latin nevén vitis vinifera egy kis extra oda
figyelést?

az igazán hatékony növény
védelem. Nem jó a szőlő
nek, ha túl meleg van, mert 
az változtatja az anyagcse
re-folyamatokat, és az sem 
jó, ha túl hideg van, főleg 
a tél elején, amikor a tőke
részek edződési folyamata 
történik.

De érzékeny a fényre, a 
megvilágítás gyengülésé
vel a szőlő leveleinek színe

A szőlészettel foglalko
zóknak nem kell bemutatni,

hogy ajó termés eléréséhez 
mennyire elengedhetetlen

megváltozhat, és megnyúl
hatnak, cukortartalmából
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veszíthet, sőt a kevés fény 
és a nedvesség miatt ke
letkező gázok még a foto
szintézist is befolyásolják. 
Nem is beszélve a nedves
ség, illetve csapadék iránti 
kényes igényére, melynek 
nem megfelelő szabályozá
sa betegségek kialakulásá
hoz és elszaporodásához is 
vezethet, de a vízforgalomi 
zavarok rothadást is ered
ményezhetnek. Mindezek 
mellett arra is ügyelni kell, 
hogy a tényleg befolyásol
hatatlan időjárás se tegyen 
kárt a tőkékben.

Valamennyi említett 
probléma orvoslásának 
megkönnyítésére immáron 
egyre több helyen szőlő
meteorológiai állomásokat 
és figyelőportálokat hoztak 
létre. A környezeti viszonyok 
egyensúlyának megbomlá
sával és a szőlőtermesztés
ben rendhagyóan egyedül 
szőlőt károsító szervezetek 
jelentkezése megköveteli 
a meteorológiai előrejel
zés használatát az integrált 
szőlőtermesztésben. Az 
előrejelzések követésével a 
gazdák informálódhatnak a 
fertőzések kialakulását elő
idéző várható időjárásról, 
ezért megfelelően és időben 
fel tudnak készülni a beteg
ségek elleni védelemre. Hő
kezeléssel például a vírus-

mentesítésre, fagyvédelmi 
takarással és öntözéssel a 
jégeső elleni ezüst-jodiddal 
és jéghálóval pedig a me
chanikai-fizikai védelemre 
is.

A szőlőmeteorológia 
technológiai háttere hasonló 
a hagyományos meteoroló
giáéhoz, de a szükségletek 
kielégítésére, igény szerint 
léghőmérséklet-, talajhő
mérséklet-, légnedvesség-, 
talajnedvesség-, csapadék-, 
levélnedvesség-, szélirány-, 
szélerősség-, stb. mérő mű
szerekkel lehet felszerelni. A 
domborzati viszonyok figye
lembevétele szintén fontos 
szempont az állomások ki
alakításánál. A pontosabb 
előrejelzésekhez azonban 
figyelembe veszik még a 
borvidékeken élő gazdák 
és a szakmában dolgozók 
megfigyeléseit is, amelyet 
némely üzemeltetők sze
mélyesen kommunikálnak a 
gazdák felé, de létrehoztak 
már youtube channelt és 
több információs csatornát 
is erre a célra. Manapság 
egyre több vállalat foglal
kozik hasonló állomások 
létrehozásával, ezek közül 
a BASF vegyipari vállalat a 
kertészeti és szőlész-borász 
képzéseken tanulók ilyen 
irányú tájékoztatását is fon
tosnak tekinti.

Milyen lesz a 2012-es évjárat?
A LÉNÁRD ESZTER

Magyarországon egyre erősebb a borkultú
ra. Európa nagy bortermelő vidékei között mi 
is előkelő helyet foglalunk el kiváló minőségű 
borainkkal. A szakértelem és a lelkiismeretes 
munka borászainkat és boraikat világhírűvé 
tették. Dr. Kállay Miklóst, a Borászati Tanszék 
vezetőjét a 2012-es évjáratról kérdeztük.

Mindenki számára ész
revehető volt, hogy idén 
korábban kezdték a szü
retet. Mi volt ennek az 
oka?

Az éghajlati adottságok 
és az időjárás a legna
gyobb befolyásolói a sző
lőtermésnek. A 2012-es év 
nagyon szélsőséges volt 
ilyen szempontból. Télen 
a nagy mínuszok okoztak

fejtörést a szőlősgazdák
nak, komoly fagykárok ke
letkeztek, ami ellen sajnos 
nem lehet védekezni. A 
nyár pedig nagyon meleg 
és száraz volt. A szőlősze
mek nem jutottak megfele
lő mennyiségű vízhez, emi
att nem tudtak megnőni, és 
a léhozamuk sem az igazi. 
A szüret valóban minden
hol hamarabb elkezdődött,

ennek pedig a szerencsét
lenül alakult időjárás volt 
az oka. A szárazság miatt 
a korán érő fajták idő előtt 
értek be. Nagyon sok múlik 
a jól megválasztott időpon
ton. Ahhoz, hogy jó boro
kat tudjanak a borászok 
készíteni, nagyon oda kell 
figyelni a szüret kezdetére. 
A szőlőnek mindig a meg
felelő helyen kell lennie a 
megfelelő időben.

Mit várhatunk a fehér bo
roktól?

A fehér borok veszítettek 
a jellegükből, egyszerre ér
tek be a szőlőfajták, ezért 
nehezebb a szelektálás 
még a felkészült borásza
toknál is. A kevés csapadék 
a fehér boroknak nem ked
vez, a savtartalom csökken.

A savszegénység miatt a 
borok diszkrétebbek lesz
nek. Hiányoznak a jellegze
tességek az íz- és illatvilág 
tekintetében. A sok napsü
tés a cukortartalmat kedve
zően befolyásolta, magas 
alkoholtartalommal kell szá
molni a borászoknak.

Milyen tendenciát mutat
nak a vörös borok?

A vörös borok esetében 
teljesen más képet kapunk. 
Testes, szép színanyagok
kal rendelkező borai vannak 
például Szekszárdnak és 
Villánynak is. Még a kényes 
kadarka is kiváló minőséget 
hozott.

Összességében mi jel
lemzi a 2012-es évet?

A szárazság miatt az évi 
3-3,5 millió hektoliter átla
gos bortermés ez évben 2 
millió hektoliterre csökkent.

4 :
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Ez nagyon jelentős mértékű 
visszesés. A borok többsé
ge nehezen tisztítható, de
ríthető. Minőségben nincs 
elmaradás az előző évekhez 
képest. Az időjárás sajnos 
nem tette lehetővé, hogy To- 
kaj-Hegyalján első osztályú 
aszúszemeket szüreteljenek.
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Otthon lenni Európában
Á NAGY KLÁRA

Negyed évszázad egy 
intézmény életében 
már történelmi kor

szakhatárt jelent. Lehetősé
get és kötelességet az elért 
eredmények értékelésére 
és a folytatáson való gon
dolkodásra. A fiatal felnőtt 
életszakaszba lépő Eras- 
musszal sincs ez másképp. 
Sikere és elismertsége tö
retlen a program életre hívá
sa óta, az „Egész életen át 
tartó tanulás” kezdeménye
zés alprojektjeként nagyban 
előremozdította a felsőokta
tás szereplőinek mobilizáci
óját. Napjainkban azonban

már e sikertörténet mögé 
is kérdőjelek kerülhetnek, 
hiszen az ELI költségvetési 
keretének szűkülése az ok
tatás amúgy különösen tá
mogatást érdemlő területét 
sem hagyja érintetlenül.

Ki gondolná, hogy ma 
az Európai Unió egyik leg
nagyobb sikerének tekintett 
Erasmus komoly ellenál
lásba ütközött az Európai 
Bizottságban annak indít
ványozásakor? Az akkori 
tagállamok egy része (így 
például Nagy-Britannia, 
Franciaország) ugyanis 
már rendelkezett hasonló 
diákcsere program okkal, 
melyek mellett egy össz

európai program elindítása 
már meghaladta volna a 
résztvevő államok finanszí
rozási hajlandóságát, illetve 
kapacitásait. Az 1986-ban 
benyújtott indítvány így első 
körben kudarcba fulladt, vi
szont 1987 júniusában -  bi
zonyos kompromisszumok 
megkötése árán -  egysze
rű többséggel elfogadta a 
bizottság. A program tény
leges megvalósítása azon
ban még váratott magára: 
egyes, a programot ellen
ző tagállamok a szavazás 
érvényességét kétségbe 
vonva az Európai Unió Bí
róságától kértek felülvizs
gálatot. A bíróság azonban

-  a törvényhozói folyamat 
hiányosságainak elismeré
se mellett -  a korábbi sza
vazás tartalmát helyben 
hagyta, így a Miniszterek 
Tanácsában tartott sikeres 
és érvényes szavazáson 
végül révbe ért a ma már el
ismert és megbecsült Eras
mus program.

Az 1987/1988-as első 
tanév már 11 ország 3244 
diákjának hozott új, külföl
dön megélt élményeket és 
tapasztalatokat, az elmúlt 
25 évben a résztvevő hall
gatók száma pedig már 
elérte a közel három millió 
főt, ezzel az Erasmus az 
európai integráció és mo

bilitás eszméjének legsike
resebb zászlóshajója lett. 
De mit is jelent egy külföl
dön töltött Erasmus-félév? 
Új környezet, más kultúrák, 
önálló boldogulás, nyelv
gyakorlás? Hatalmas bulik, 
új barátok? Legyen szó az 
Erasmus program szakmai 
vagy társasági előnyeiről, 
bizonyára kevés olyan diák 
van, aki csalódottan vagy 
az élményektől meg nem 
érintetten tér haza. A kinn 
átéltek ráadásul később is 
hasznunkra lehetnek: nem
csak a CV-ben mutat jól, 
hanem kicsit jobban otthon 
érezhetjük magunkat itt, Eu
rópában.
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A MUCK IVÁN

A válság elhúzódásával egyre bizonytala
nabbá válik az EU költségvetésének helyze
te, amellyel veszélybe kerülhetnek a szociális 
alapok, a kutatásfejlesztés támogatása és az 
évi közel 490 millió eurós büdzsével működő 
Erasmus program is. Az év végére csaknem 
egyharmada hiányozhat a szükséges erőfor
rásoknak, ami a következő szemeszterben 
akár 270 ezer egyetemi hallgatót hozhat kel
lemetlen helyzetbe.

Az Erasmus egyike 
azon programoknak, 
amelyeknél szűkössé 

válhatnak a finanszírozási 
keretek -  jelentette ki a költ
ségvetési EU-biztos, Janusz 
Lewandowski szóvivője, és 
hozzátette, hogy „globális 
átcsoportosítási javaslatot” 
tett a fel nem használandó 
támogatások átcsoportosí
tására a hiány kiküszöbö
lése érdekében. Hasonló 
kérelmek már igazi rutinnak 
számítanak az EU-ban, de 
most úgy tűnik, nagyobb 
problémával kell megküzde
nie az Európai Bizottságnak, 
hiszen a hiánypótlásra szol
gáló források idén nem érik 
el az 500 millió eurót, amely, 
ha csak az Erasmus prog
ram kiigazítási igényeivel 
vetjük össze, igen csekély
nek bizonyul.

Az Erasmus és testvér- 
programjai számára kiírt idei 
költségvetési tervezet nem 
egyezik meg a lekötött tá
mogatások összegével, így

180 milliós pótló csomag
ra lenne szükség, melynek 
mintegy fele az Erasmus 
programot érinti. Mivel a 
bizottság hiánypótlását kö
vetően hátramaradó deficit 
a tagállamokat terhelné, az 
Erasmus hallgatók csökken
tett mértékű támogatásban 
részesülhetnek majd, és ha 
továbbra sem születik meg
oldás, veszélybe kerülhet az 
Egész életen át tartó tanulás 
programjának megvalósítá
sa is.

A helyzet 2013 elején ja
vulhat az új éves költségve
tésből juttatott támogatás 
elérhetőségével, addig is 
Janusz Lewandowski szó
vivőjének szavaiban bízha
tunk: „A legutóbbi EU-csú- 
csokon egytől-egyig olyan 
állam- és kormányfők vettek 
részt, akik egyhangúlag nyi
latkozták, hogy a fiatalokba, 
foglalkoztatásba és kutatás
ba kell fektetnünk, hogy ma
gunk mögött hagyhassuk a 
válságot”.

Életed
A PAPP GERGŐ

Ahogy a bevezetőben 
említettem, az Erasmus ta
lán néhány helyen kevésbé 
szól a tanulásról, mint kelle
ne, mégis rengeteg tapasz
talattal térhetünk haza. So
kaknak ez az első alkalom, 
hogy huzamosabb ideig 
szüleiktől távol élnek. Ők 
évek múltán is örömmel fog
nak visszagondolni az időre, 
amikor megtanultak ehető 
ételt készíteni, bepakolni az 
edényeiket a mosogatógép
be vagy épp elviselni máso
kat a privát szférájukban.

Gyakran hangoztatott vélemény, hogy külföl
di szemeszterre nem tanulni megy az ember. 
Ez részben igaz is, hiszen a fogadó egyete
men töltött félév alatt jóval kevesebb tárgyat 
kell abszolválnunk, ráadásul időnként köny- 
nyebb dolgunk is van velük. S mégis, a bátor 
diák egy idegen országban sokkal többet ta
nulhat, mint bárhol máshol.

Megismerni egy másik országot, kultúrát mindig nagy 
élmény. Az ilyesfajta tapasztalatok szélesítik a vi
lágnézetünket, hazatérve önkéntelenül is elkezdjük 

összehasonlítani az élet szinte minden területét a kint ta
pasztaltakkal, kevésbé világjáró beszélgetőpartnereink leg
nagyobb „örömére”. Megnyílik előttünk 
a világ, s hirtelen egyre több kultúrát 
meg akarunk ismerni.

Társasági élet és kapcsolatépítés 
szempontjából is hatalmas lehetőség 
a külföldi tanulás. Lehetünk konzerva

tívak, de valószínűleg nem apácák/pa- 
pok közé kerülünk, ez pedig sokak fan
táziáját megmozgatja. Persze anélkül is 
teljesnek érezhetjük külhonban töltött 
szemeszterünket, hogy bárminemű -  
esetleg filmszerű romantikus-repülőte
res lezárással végződő -  kapcsolatba 
bonyolódnánk. Ha feloldódtak bennünk 
az idegen nyelven való kommuniká
cióval kapcsolatos aggodalmak, sok 
ismerősre, barátra tehetünk szert, a fo
gadóegyetemek megfelelő szervezetei 
rengeteg programot, bulit szerveznek a 
külföldi hallgatók számára, amiken erő
sen ajánlott a megjelenés -  nem mintha 
bárkit is kérlelni kellene.

Ugyanakkor szakmai szemmel is 
tekinthetünk a kint szerzett tapasztala
tokra: a külföldön töltött szemeszter jól 
mutat az önéletrajzban, álláskeresésnél 
ez könnyen a mi oldalunkra billentheti a 
mérleget. Ráadásul bármilyen papírnál 
jobban bizonyítja a magas szintű nyelv
tudást az a tény, hogy egy szemeszte
ren át idegen nyelven hallgattuk a tár
gyainkat.

KÖRKÉRDÉS I Mit adott neked az Erasmus?

Á Molnár Alexandra 
Gazdálkodástudományi Kar 
Nemzetközi gazdálkodás 
III. évfolyam

A berni félév hatalmas 
élmény volt számomra. A 
nyelvtudásom ugyan nem 
fejlődött annyit, de ettől füg
getlenül is nagyon szuper 
volt nemzetközi környezet
ben tanulni. Amit még ki kell 
emelnem, hogy kapcsolatok 
szempontjából az Erasmus 
az egyik legkiválóbb lehe
tőség.

A Márton Boglárka Pálma 
Társadalomtudományi Kar 
Nemzetközi tanulmányok 
III. évfolyam

Egy kihívásokkal teli 
teljes évet töltöttem tavaly 
Bolognában, azonban ez 
volt a legszebb évem is 
egyben. Sok-sok kaland, 
történet áll mögöttem, 
amelyek mind úgy kezdőd
nek: „amikor Erasmuson 
voltam Itáliában...”. Köte
lezővé tenném mindenki 
számára!

A Turchányi Emese 
Társadalomtudományi Kar 
Nemzetközi tanulmányok 
III. évfolyam
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Az ördög a részletet
A MOLNÁR GYULA

Az Erasmus program önmagában egy igen 
jelentős vállalkozás. A cél mindenképpen 
nemes, de a gyakorlat vajon tényleg annyira 
fényes-e, mint amilyennek elsőre tűnik? Van
nak azért buktatók is, amikre érdemes odafi
gyelni.

Két évvel ezelőtt meglá
togattam az Erasmus 
program keretében 

éppen Antwerpenben ta
nuló barátaimat. Maradan
dó élmény volt, minden 
értelemben. Brüsszelben

végignézhettem, ahogy a 
villamoson elrabolják egy 
hölgy mobiltelefonját. Első 
este pedig a vonaton az én 
pénztárcámnak is lába kélt. 
Mindez persze az óvatlan 
utazóval Budapesten is elő
fordulhat, elismerem. Azt 
azonban nem, hogy bará
taim csak a vörös lámpás 
negyed melletti utcában ta
láltak elfogadható árú szál
lást -  a legnagyobb erkölcsi 
fertő közepette.

A külföldön tanuláshoz 
nem elég a jó tanulmányi 
eredmény és a nyelvisme
ret megléte. Kötélidegek és 
jelentős kalandvágy is kell 
hozzá, hogy egy új város
ban, ismeretlen környezet
ben, másik oktatási rend
szerben megtalálja valaki 
a számítását. És persze a 
piszkos anyagiak: a nyugati 
országokban az alapszintű 
megélhetés is olyan költsé
gekkel jár, amelyeket kevés 
(és egyre kevesebb) ittho
ni család engedhet meg 
magának, mindez pedig ki 
tudja, mennyire térül meg a 
kapott oktatásban. Intenzív 
nyelvtanfolyamot meg ol
csóbban is talál az ember.

Nem beszéltünk még 
arról sem, mennyire meg
nehezíti egy Erasmus-félév 
azt, hogy valaki időben vé

RRAS: EUROPRESS FOTOÜGYNÖKSEG
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gezzen a tanulmányaival. 
Ehhez ugyanis az operatív 
tanterv által előírt tárgyakat 
úgy kell teljesíteni, hogy 
fizikailag nincs az ország
ban a hallgató -  a tárgyel
fogadtatás körülményes és 
esetleges. Nagyon ritka az, 
hogy az egyéni tanrendet, 
vizsgarendet ki lehet váltani 
a külföldön tanult tárgyak
kal. Ráadásul, amióta a 
kötelező tárgybeszámítást 
bevezették, arra is vigyázni 
kell, hogy a teljesített kredi- 
tek száma nehogy túllépje a 
megengedett határt -  külön
ben újfent mélyen a zsebbe 
kell nyúlni.

Ezeken túl a helyek szá
ma mindig erősen korlá
tozott -  a jó egyetemekre 
nagyon nehéz bekerülni. 
Sokan szorulnak a hallga
tók, khm, kevésbé neves in
tézményekbe, ahol az okta
tás esetleg nem üti meg azt 
a nemzetközileg is elismert 
igen magas színvonalat, 
amelyet a Corvinuson meg
szoktunk. És erre itthonról 
alkalmasint nehéz felké
szülni.

Mi kell tehát az Erasmus- 
hoz? Stressztűrés, rugal
masság, magabiztosság, és 
pénz, pénz, pénz... Persze, 
olyan diákkal még nem ta
lálkoztam, aki úgy jött volna 
haza, hogy megbánta volna. 
De lehet még attól valaki ki
váló szakember és sikeres 
hallgató, hogy nem megy 
külföldre tanulni. A Corvinus 
már önmagában annyi le
hetőséget ad a diákjainak, 
hogy az Erasmus ne lét- 
szükséglet, hanem csupán 
úri passzió legyen.

Mindig is foglalkozta
tott a gondolat, hogy 
egy félévet külföldön 

tanulj, de eddig nem mertél 
belevágni? Nem tudod, hol 
keress albérletet Berlinben, 
hol van a legjobb menza 
Tallinban vagy mennyibe ke
rül egy pint sör Dublinban? 
Netán még a célországon 
hezitálsz?

Hogy idén megkönnyít
sük döntésedet, az Antall Jó
zsef Tudásközpont -  a HŐK 
és a Nemzetközi iroda társ- 
szervezésében -  november
6-án elhozza Neked Európát 
az egyetem aulájába. Dél
előtt 10 órától kora délutánig 
több mint huszonöt ország 
és a Közgáz Campus kép
viselőitől tájékozódhatsz, 
és kaphatsz választ min
den kérdésedre, amit eddig 
nem volt alkalmad feltenni.

A partnerországok standja
inál korábbi ösztöndíjasok, 
valamint az egyes nagykö
vetségek és kulturális inté
zetek munkatársai várják 
az érdeklődőket, hogy saját 
benyomásaikkal, egyete
mi élménybeszámolókkal 
és különböző tájékoztató 
prospektusokkal segítsék a 
választást. Az idén először 
megrendezésre kerülő Eras
mus Expo célja tehát, hogy 
a hallgatók -  túl az általános 
tájékoztatókon -  minél több 
hasznos információra tegye
nek szert, és legfőképp mi
nél több személyes tapasz
talattal gazdagodjanak.

24 ország,
27 stand,
90 előadó,
több mint 1000 résztvevő! 

És Te hova mész?

A tavalyi őszi félévemet a 
svájci Fribourgban töltöttem, 
ahol életre szóló barátságo
kat kötöttem, és sok kaland
ban volt részem, amelyek 
közül az egyik legemléke
zetesebb a Cailler csokigyár 
látogatása volt. Ti utaztatok 
már a mozdonyvezetővel, 
miután végigkóstoltátok az 
összes helyben gyártott 
csokit? Én már igen!

A Füle Dániel Róbert 
Társadalomtudományi Kar 
Nemzetközi tanulmányok 
II. évfolyam

Ezt a félévemet Párizs
ban töltöm. Lenyűgöz a 
város szépsége, minden, 
amit mondanak róla, igaz. 
Ellenben a sztereotípiákkal, 
amiket cáfolnék: a franciák 
igenis kedvesek és segítő
készek. A két hónap alatt rá
jöttem, mit szeretnék tanulni, 
mivel szeretnék foglalkozni 
a későbbiekben, és ezt az 
Erasmusnak köszönhetem.

A Ruisz Kamilla 
Gazdálkodástudományi Kar 
Turizmus és vendéglátás 
III. évfolyam

A svájci Churban az okta
tás színvonala nagyon magas, 
rengeteg hasznos információ
val gazdagodtam a turizmus 
terén. A tanárok, diákok, la
kosok mind kedvesek. Pozití
van csalódtam, hiszen sokan 
mondják, hogy a svájciak tá- 
volságtartóak. Bejártam Svájc 
fontosabb városait, síeltem, ki
rándultam, hegyet másztam. 
Mindenre volt lehetőség.

Á DZUNIC ANNA
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Erasmus félév:

A  PAPP JOHANNA

Minden motivált egyetemista álma a külföldi 
tapasztalatszerzés -  és erre a legnagyobb le
hetőséget az Erasmus program kínálja. Veres 
Erzsébettel, a Nemzetközi Iroda vezetőjével 
beszélgettem a hallgatók számára kínált le
hetőségekről.

Hány egyetemmel állunk 
kapcsolatban, tudunk 
erre számot mondani?

A szám nem annyira 
fontos, mint a minőség. 
Mondhatunk egy körülbelüli 
számot természetesen: 300 
körül van a partneregyete
mek száma. Ebben az évben 
a kétoldalú Erasmus szer
ződések nagy része lejárt. 
Még nem tudjuk, hogyan 
alakul a számuk, mivel jelen
leg is zajlik ezek megújítása 
és újak megkötése. A karok 
most bizonyos szempontok 
szerint szelektáltak, sokszor 
akár a hallgatói vélemények 
függvényében is, de mindig 
jelentkeznek új intézmények 
is, hiszen a Corvinus nép
szerű és ismert nemcsak 
Európában, de más régiók
ban is. Már abban a kényel
mes helyzetben vagyunk, 
hogy válogathatunk.

Melyek a legnépszerűbb 
célpontok a diákok köré

ben, s hogyan értékelik a 
külföldiek a Corvinust?

Az Erasmus program 
keretében a hallgatók a hol
land, német, belga, francia 
intézményeket preferálják, 
hiszen ezekbe az országod
ba támogatást is kaphatnak. 
A partnerkapcsolatok száma 
is igen magas ezekben az 
országokban. A tengeren
túli lehetőségek esetében 
az USA a legnépszerűbb, 
de ezeket a programokat a 
hallgatónak kell finanszíroz
nia. A beutazó Erasmus hall
gatók számát tekintve elsők 
vagyunk Magyarországon. 
Remélem, hogy az egyetemi 
polgárok számára is egyre 
jobban érzékelhető a külföldi 
hallgatók jelenléte.

Mekkora a túljelentkezés 
a programokra?

Örülünk annak, hogy 
az Erasmus programban 
még mindig sok a pályá
zó, de csökkent a számuk.

Ennek ellenére nem min
denki jut ki, aki jelentkezik, 
de ennek nemcsak anyagi 
okai vannak. Ugyanakkor 
mostanában megfigyelhe
tő egy átsrukturálódás is: a 
szakmai gyakorlat irányába 
mozdultak el egy kissé a 
jelentkezők, pedig a külföldi 
tanulmányi félév és a külföl
di szakmai gyakorlat nem 
zárja ki egymást.

A statisztikák azt mu
tatják, hogy évről évre 
egyre több hallgató tölti 
el szemeszterét külföl

dön. A támogatást ennek 
megfelelően arányosan 
növelik vagy adott keret
ből kell gazdálkodni?

A támogatást az EU biz
tosítja, az egyetemnek csak 
arra van lehetősége, hogy a 
kapott összeget, amely ed
dig évről évre növekedett, 
bizonyos szempontok sze
rint szétossza a hallgatók 
között. A korábbi évekkel 
összehasonlítva növelni 
tudtuk a támogatás össze
gét, és bizonyos szempon
tok szerint differenciálni is 
tudtunk.

Hogyan tudják támogatni 
azon diákokat, akik anya
gi okokból nem engedhe
tik meg maguknak a kül
földi félévet?

Hamarosan kiírásra kerül 
a Campus Hungary Program 
külföldi tanulmányokra vo
natkozó felhívása, amelynek 
keretében ezen hallgatók is 
pályázhatnak, és nemcsak 
EU-s országokba, hanem 
bárhová. Természetesen to
vábbra is keressük az egyéb 
lehetőségeket, hogy minél 
több diákot juttassunk hoz
zá álma megvalósításához.

FORRÁS: NEMZETKÖZI IRODA

ISR a nemzetköziség
szolgálatában
A ORBÁN PATRICIA KRISZTINA

Kapcsolatban állnak számos európai ország
gal, de észak- és dél-amerikai államokkal is. 
Pártfogoltjaik bármilyen problémával fordul
hatnak hozzájuk, és minden fontos nyelven 
beszélnek. Találós kérdés: kik ők?

nternational Study Prog
rams (ISP) Office, azaz 
az egyetemünk Nemzet

közi Tanulmányi Programok 
Irodájának munkatársairól 
van szó. Az ISP 1990-ben

alakult a Corvinus jogelőd
jén, és 2006 óta felelős a G 
kar angol nyelvű alap- és 
mesterképzéseinek igazga
tásáért. Az irodavezetővel 
Zoltayné Paprika Zitával 
beszélgettem, aki beavatott 
szervezetük munkájába, és 
egy kicsit többe is...

Az ISP foglalkozik a BCE 
G karának idegen nyelven 
tanuló magyar diákjaival és

fő profiljaként az összes -  
akár Erasmus programmal 
-  ideérkező külföldi hallga
tóval. Az ő patronálásukat 
koordinátorok végzik, akik
nek feladatai közé tartozik 
a hivatalos ügyintézéstől az 
egyetem programjainak an
gol nyelvű ismertetésén át 
akár az orvosi kezeléshez 
való hozzájutás segítése is. 
Nem véletlenül használta a 
tanárnő az „anyuka“ nevet 
róluk beszélve. Az iroda fő 
funkciója a hatáskörük alá 
tartozó tanulók oktatásá
nak magas színvonalú és

megbízható működtetése. 
Az ott dolgozók mindemel
lett missziójuknak tartják, 
hogy felhívják a hazai diá
kok figyelmét, milyen lehe
tőségek rejlenek számuk
ra a nemzetközi hallgatók 
ittlétében: segítségükkel
nyelveket tanulhatnak, új 
kultúrákkal ismerkedhetnek
meg.

Zárásként pedig az a 
bizonyos „kicsit több“. Az 
irodavezetőasszony elárul
ta, mely ország diákjai az 
ISP kedvencei: mindegyi
ké!
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„Egy új feladat mindig 
egy új kihívás,

Á  CSABAI TÜNDE

A Budai Campus tanszékvezetőjével, Simon- 
né dr. Sarkadi Lívia tanárnővel beszélgettünk 
a karrierjéről, a fiatal élelmiszermérnökök le
hetőségeiről és a kémia szeretetéről.

közgazdász KÖZKÉPÉ

FOTÓ: NIKES-SOÓS BÁLINT

Több diákot kérdeztünk 
a Budai Campuson, kivel 
szeretnének interjút látni 
az egyetemi újságban, és 
többször is felmerült az 
Ön neve, mint jó oktató, 
elismert szakember és 
jelen esetben egy érde
kes interjúalany. Milyen 
érzés ez a sok pozitív 
visszacsatolás a fiatalok 
részéről, mit tesz azért, 
hogy a diákokkal jó kap
csolata legyen?

Úgy gondolom, ahhoz, 
hogy az embert megked
veljék, kell egyfajta sze
mélyiség. Olyan oktatónak 
tartom magam, aki partner
ként tekint a hallgatókra, és 
igyekszem közvetlenebb 
kapcsolatot kialakítani ve
lük. Közösen kell dolgoz
nunk: amit szeretnék átadni 
nekik, csak akkor érkezik 
meg, ha a másik oldalon 
van befogadókészség, a tu
dástranszferhez az utat pe
dig a jó emberi kapcsolatok 
teremtik meg. Ösztönösen 
vagyok kedvesebb, esetleg 
néha -  persze csak a közös 
cél érdekében -  megenge
dőbb a diákokkal, a PhD-s 
illetve szakdolgozatot író 
tanulóimmal pedig baráti a 
viszonyom.

Nemrégiben született egy 
nagyszerű kezdeménye
zés, a Chemgeneration 
program, ami idén road- 
showra is indult, hogy a 
fiatalokat, óvodásoktól 
az érettségizőkig, a ké
mia felé tereljék, meg
szerettessék velük ezt a 
tudományt, illetve iskolai

tantárgyat. Ez egy újabb 
terület, ahol inspirálni, 
megmozgatni kell a diá
kokat -  hogyan lehet ezt 
manapság elérni náluk?

2011 volt a kémiai nem
zetközi éve, ez egy nagysze
rű lehetőség volt arra, hogy 
megmutassuk, mindennap
jaink része, nélküle nincs 
élet. Szintén nagy áttörést 
hozott, hogy a több mint 100 
éves Magyar Kémikusok 
Egyesületének én lettem az

első női elnöke, és ez egé
szen különleges lehetősé
get adott sok mindenhez. 
Emellett egyetemi oktató is 
vagyok, így az elsődleges 
cél az volt, hogy olyan réte
geket érjünk el, akik a jövő 
egyetemistái lesznek, illetve 
tudják majd művelni ezt a 
tudományterületet. Számos 
programot szerveztünk, 
ahol minden résztvevő bete
kintést nyerhetett egy igazi 
laboratóriumba, és akár sa
ját maga is kísérletezhetett. 
Maga a Chemgeneration, 
mely egy internetes tudás
bázisként indult, elnyerte az 
év honlapja címet 2011-ben, 
és már több nyelvre le is for
dították. Ennek a folytatása 
volt a roadshow, ami hét 
város részvételével indult 
meg, és segítségével sike
rült felkelteni a diákok érdek
lődését. Nagyon nagy sikere 
volt, és mindenképpen jön a 
folytatás. Ugyanakkor, mint 
minden más tantárgyat, ezt 
is meg kell érteni és le kell 
ülni mellé tanulni, viszont 
kétségtelen, hogy ehhez 
kedvet csinál, ha látjuk élő
ben, hogy miről is tanulunk.

Ha valaki a kémia mellett 
dönt, és ez egy tovább
tanulási cél, milyen lehe
tőségei vannak? A hazai 
élelmiszeripar folyama
tosan épül le, a vegyipar 
szintén sokat vesztett a 
jelentőségéből, néhány 
komoly gyógyszercéget 
leszámítva nem túl sok 
munkahely akad a friss- 
diplomásoknak, nem 
fordítanak pénzt komoly 
kutatásokra. Milyen pers
pektíva van abban, ha 
élelmiszermérnökként, 
vegyészként végzünk?

Valóban megvan az 
imént felvázolt sajnálatos 
tendencia, bár én nem lá
tom olyan borúsnak a hely
zetet. Hazánk érdeke a ter
melés, hiszen ez indíthatja 
be a növekedést, ehhez pe
dig kétségkívül mérnökök 
kellenek. Ezen belül egy 
élelmiszermérnöknek stra
tégiai helye van. Jelenleg 
rengeteg szakmaiatlanság 
mutatkozik az élelmiszer- 
iparban, és a korábban 
hungaricumnak számító 
magyar élelmiszernek nem 
szentelünk kellő figyelmet. 
Fontos, hogy amit elő tu
dunk állítani, azt fel is tud
juk dolgozni. Csak remélni 
tudom, hogy sikerülhet az 
élelmiszeripar visszaszer
zése, illetve megerősítése. 
Az élelmiszerbiztonság 
szintén sok lehetőséget 
hordoz magában, hiszen a 
visszaéléseket ezzel szűr
hetjük ki, a minőséget így 
tarthatjuk fent, ám mára ez 
is sokat vesztett jelentősé
géből. Fontos lenne vissza
szerezni a hazai élelmiszer- 
piacot a hazai termékeknek, 
emellett szigorítani kellene 
az import szabályain, még 
akkor is, ha ez némileg ne
hezítené részvételünket az 
európai közösségben. A 
gyógyszeripar viszont való
ban jó opció, hiszen olyan, 
mint egy nagy szivacs, ami 
rengeteg területről szív ma
gába egyetemistákat. Az 
tény, hogy az elhelyezkedé
si lehetőségek nehezebbek 
ma, de ez egy olyan terület,

ahol hosszútávon nem tart
ható fent ez a minőség-visz- 
szaesés. A mérnöki pályá
ban újra nagy perspektíva 
van.

Sok szervezet neve me
rült fel a beszélgetés 
során, melyeknek aktív 
részvevője. A Magyar 
Kémikusok egyesületét 
vezeti, két egyetemen 
oktató, emellett ott a 
Chemgeneration. Ho
gyan fér bele ilyen sok 
dolog, hogyan lehet eny- 
nyi komoly szerepet ösz- 
szeegyeztetni?

Ehhez még hozzáten
ném, hogy az Európai Ké
miai és Molekuláris Tudo
mányok Szervezetében, a 
EuCheMS-ben az élelmi
szerkémiai divízió vezetője 
vagyok, ami szintén óriási 
dolog, hiszen nem nyugat
európai országból neveztek 
ki vezetőt, és szintén először 
esett itt is egy nőre a válasz
tás. A nők szerepe mindig 
nehezebb. Én is csak az 
egyik kivétel vagyok, aki 
erősíti a szabályt, nekünk 
többet kell bizonyítanunk, 
hogy kiérdemeljük a ma
gasabb pozíciókat. Ha az 
ember nagy lelkesedéssel 
veti bele magát valamibe, 
akkor az adott területen 
mindig lehet számítani rá. 
Amikor kapok egy feladatot, 
azt igyekszem maximálisan 
teljesíteni. A dolgokat nem 
lehet csak úgy csinálgatni. 
Egy új feladat mindig egy 
új kihívás, aminek meg kell 
felelni. Minden kis részletbe 
beleteszem tudásom legja
vát és a lelkesedésem, így 
a munkámnak van eredmé
nye is.

Ez kétségtelen, hiszen 
rengeteg neves szakmai 
elismerést kapott már, a 
kinevezések mellett több 
díjat is Önnek ítéltek oda.

Természetesen ahhoz 
kell egy kis szerencse is, 
hogy az ember a sok jó kö
zül kitűnjön, de örülök, hogy 
a munkámat észreveszik és 
elismerik. Nagyon remélem, 
hogy a női szerepek erősö
dése áttörte a jeget, és ki
alakul egy rotáció mindkét 
nem vezetői között, hiszen 
eddig ezen a területen az 
erősebbik nem dominált. 
Pozitívan élem meg ezeket 
a kinevezéseket, illetve azt, 
hogy érdemesnek tartanak 
engem erre, de a legfonto
sabb, hogy megkaptam a 
lehetőséget a bizonyításra. 
Az, ha az ember valamiben 
első lesz, vagy rábíznak egy 
feladatot, sokkal több fele
lősséget és munkát is jelent. 
Minden pozíciót úgy kell be
tölteni, ahogy elvárják, és 
tudni kell valamiféle előrelé
pést mutatni.

Vesz részt jelenleg ku
tatásokban bármelyik 
egyesületben, vagy most 
már inkább oktatói és ve
zető szerepet tölt be?

Baj lenne, ha nem ten
ném, hiszen senki nem lehet 
sem jó oktató, sem jó veze
tő anélkül, hogy ne lenne 
jó kutató. Az ember nem 
foglalhatja el a széket, és 
dőlhet hátra. Az egyetemen 
minden, amit oktatunk, élő 
és évről évre változó, ezért 
fontos, hogy a tananyag 
mellett a legújabb dolgokat 
is beépítsük az órákba, és 
széles kitekintéssel legyünk 
saját területünkre.
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közgazdász^KULTÚRA
BESZÉLGETÉS FEKE PÁLLAL

„Jézusként száz 
százaléknál is
A BARTFAI ESZTER

Jelentős mérföldkőhöz 
érkezett a Madách 
Színház Jézus Krisz

tus Szupersztárja, hiszen a 
2010-ben bemutatott dara
bot október 26-án, pénteken 
este századszor tekinthette 
meg a közönség. A Szirtes 
Tamás igazgató által rende
zett produkció a Webber-ze- 
néhez hű, modern felfogás
ban mutatja be Jézus utolsó 
napjait. Az előadás után a 
címszerepet megformáló 
Feke Pállal beszélgettünk.

Hogyan érezte magát a 
jubileumi előadás alatt, 
és hogy van most, a vé
gén?

Nehéz most összegez
nem az estét. A szerep 
maga teljes fizikai és lelki

jelenlétet igényel, és akár 
száz százalékosnál is na
gyobb teljesítmény szüksé
ges -  úgyhogy kellőképpen 
elfáradtam. Nem is beszélve
arról, hogy a lelkem is kicsit 
szétszakad, mikor a Jézus 
Krisztus Szupersztárban ját
szom, hiszen a musicaliro
dalom egyik legnagyobb és 
legmeghatározóbb művéről 
van szó. Nagyon szeretem 
ezt a darabot, s jelentős do
lognak tartom, hogy eljutot
tunk a századik előadásig.

Mennyiben tér el ez az 
előadás az évekkel ez
előtti, Szegedi Szabadté
ri Játékokon látott darab
tól?

Sok szempontból, ugya
nis véleményem szerint ez 
a feldolgozás merőben más

koncepcióra épült, s fel
fogásában is modernebb. 
Ezzel szemben a szegedi 
inkább korhű rendezés volt. 
Nagyon szép emlékeket őr
zök egyébként az ottani elő
adásról is.

Jézus egy olyan karakter, 
személyiség, akiről gya
korlatilag mindenkinek 
van valamilyen elkép
zelése. Hogyan sikerült 
megformálnia, illetve mi
lyen kihívásokkal találta 
szemben magát?

Nagy kihívást jelentett.

Sasvári Sándor, a magyar 
ősbemutató Jézusa mondta 
egyszer: ő mindig megélte, 
átélte a szerepet, s ezt az 
ember nem csak egysze
rűen eljátssza. Úgy gon
dolom, mindenképpen egy 
különleges karakterről van 
szó, amihez kiemelten fon
tos egy nagyfokú átszelle- 
mülés -  s ehhez a sokéves 
színészi tapasztalat azért 
rengeteget hozzá tud tenni.

Néhány éve A Társulat 
című tévéműsort (és egy
ben a szereplőváloga-

FORRÁS: MADÁCH SZÍNHÁZ

tást) is sikerrel teljesítet
te. Ez milyen pluszt adott 
a színészi karrierjéhez, 
valamint tapasztalatai
hoz?

Természetesen renge
teget, hisz annak a műsor
nak és az István, a király 
rockoperának köszönhetem 
az ismertségem jelentős 
részét, így a felkéréseket is 
-  illetve azt, aki ma vagyok. 
Úgyhogy ez mindenképpen 
a karrierem mozgatórugó
ját jelenti nekem, és mindig 
emlékeztetni fog arra, hon
nan jöttem.

A maffia még 
mindig kevés!

SZÁNTÓ RUBEN

Magas elvárásokkal 
ültünk be az Elra
bolva című akciófilm 

második részére, remélve, 
hogy Luc Besson az első 
rész után újra elkápráztat 
minket a filmezés magasis
kolájával. A sztori azonban 
nem éppen a legkreatívabb, 
mindvégig várjuk a meghök
kentő fordulatot, de hiába: 
akik látták az első részt, 
azok nagyjából végig sejt
hetik, hogy mi fog történni. 
A látvány és izgalom mégis 
egyből a filmvászon elé szí- 
jaz, hiszen robbanás, fegy
verek és hangzavar akad 
bőven, ahogy csak a nagy 
könyvben meg van írva.

Ami igazán hiányzik, az 
egy ütős főellenség és az 
utálnivalók csapata. Sokan 
vannak, elszántak, de hiá
ba próbálja a film rémisztő 
albán maffiózóknak eladni 
őket, nem éri el a kellő ha
tást. Az első rész sémájától

való legfőbb eltérés abban 
áll, hogy a nyomozás és az 
ezzel járó bűnszervezetek 
felszámolása helyett a má
sodik részben inkább egy 
klasszikus bosszúhadjáratot 
kell elképzelni, aminek a kö
zéppontjában Brian Mills áll.

Az ok, amiért viszont 
mindezek ellenére érdemes 
megnézni a filmet, az a volt 
CIA ügynököt megformáló 
Liam Neeson színészi alakí
tása. Remekül hozza az ag
gódó családfő szerepét, aki 
a legnagyobb nyomás alatt 
is higgadt, logikus, precíz és 
mindig halálpontos. Ezekkel 
az erényekkel felvértezve 
kapásból elnyeri a nézők 
szimpátiáját, minek követ
keztében végigizgulhatjuk a 
filmet.

Végül is nézhető mozit ka
punk. de ennél komolyabb 
folytatást vártunk. Akárhogy 
is, ez sajnos újabb bizonyí
ték arra, hogy egy sztorit 
kétszer is el lehet adni a cím 
megváltoztatása nélkül.

Sikeres operett
A  DICSÜK DÁNIEL

A Budapesti Operettszínház újradolgozta 
Kálmán Imre egyik legismertebb művét, a 
nemzetközi színtéren is hatalmas sikereket 
arató Marica grófnőt. Az október 19-én tartott 
bemutatón kiderült: egy klasszikus operett 
is lehet fiatalos, pörgős -  ráadásul anélkül, 
hogy eredeti értékeiből bármi eltűnne.

foglaltam ben negatív töltetű jelentést 
is hoz magával, hisz számos 
esetben láttunk példát arra, 
hogy egy darabot úgy kor
szerűsítettek erőltetetten, 
hogy az elveszítette mind
azt a vonását, amely miatt 
korábban sikeres és kedvelt 
lehetett.

I  ^ ^ ív a n c s ia n  
1 ^^  helyet a premier előt- 
I V ti percekben a szín
ház nézőterének soraiban, 
hisz Kerényi Miklós Gábor 
igazgató szavai szerint egy 
„modern” előadást hívtak 
életre az alkotók. A modern 
kifejezés azonban sok eset-

FORRAS: BUDAPESTI OPERETTSZINHAZ

A Marica grófnőre azon
ban ez nem igaz. Ismert 
dallamai, korhű története és 
szerethető karakterei egy 
az egyben megmaradtak, 
maga a rendezés azonban 
dinamikusabb, hangsúlyo
sabb és néhol gyorsabb lett. 
A színészek kiválasztása is 
szerencsésnek bizonyult, 
a legtöbb művész ugyanis 
már a premieren is sikeresen 
jelenítette meg karakterét.

A kedvelt, fiatalos operett 
nem csupán az estéről esté
re jegyet váltó százak miatt 
fontos, hanem azért is, mert 
kis túlzással e műfaj mint 
hungarikum az ország egyik 
legfontosabb „áru- és ex
portcikke”. Egyrészt számos 
magyar operett fut jelenleg is 
külföldi színházak repertoár
jában, másrészt a hazai elő
adásokon rengeteg idegen, 
elsősorban német szót hall
hatunk a közönség soraiból. 
Mindez, ha szignifikáns gaz
dasági nyereséget nem is hoz 
nekünk, de az országimázs 
pozitív építésének egyik fon
tos alapköve is lehet.
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Nézők helyett tapasztalok -  
hova vezet a kultúra
és az interaktivitás násza?
A  SÜDI ANNA

Egyre jobban forog kö
rülöttünk az élet, állan
dóan szükségünk van 

az interakciókra, szeretünk 
egyszerre öt érzékkel ta
pasztalni, s egyre kevésbé 
köt le bennünket, ha valamit 
külső, passzív szemlélő
ként élünk meg. Másrészt 
napjainkra megszoktuk, 
hogy bármikor kedvünkre 
válogathatunk a különböző 
programok széles palettá
járól. A lehetőségek tolon
ganak előttünk, a hirdetések 
egymás hegyén-hátán he
vernek, akciós ajánlatok ko
pogtatnak az ajtón, s ezért 
már csak az igazán ötletes 
dolgokra kapjuk fel a fejün
ket.

A verseny igazán élessé 
vált, s a korszak nagy újítá
saként a kultúrában is előke
rült az interaktivitás, amely 
napról napra új helyeken 
jelenik meg mind újabb és 
meghökkentőbb formában. 
Kiállítások, filmek, színházi

előadások egyaránt kínál
nak testközeli élményt, sőt 
mi több, néhol már a város
nézést is megejthetjük nyo
mozva, válaszokat kutatva.

A kiállítások körében is
mert példa az inkább gye
rekeknek szóló Csodák 
Palotája, de az egyszerre 
szorongató és figyelemfel
keltő Láthatatlan kiállítás 
híre sem kisebb. Talán ter
mészettudományi témában 
a legszélesebb a kínálat, 
ugyanakkor kulturális téren 
is egyre több kezdeménye
zéssel találkozunk. Érdekes 
lehet például a Maják -  tün
döklés és bukás című kiál
lítás vagy a Petőfi Irodalmi 
Múzeum tárlata.

Színházak esetében az 
interaktivitás általában a 
kifejezetten improvizatív 
előadások sajátja, mikor a 
szituációk, jelenetek telje
sen a közönségtől függnek. 
Arra is van azonban példa, 
hogy a történet valóban a 
nézők körül játszódik, s így 
ők ténylegesen részeseivé

válnak a jeleneteknek, akár
csak a Gyilkosság a vacso
rán előadásain, ahol négy 
fogás mellé fogyaszthatjuk 
a krimit.

A mozit azonban, műfa
jából adódóan, az előzőek
nél is nehezebb interaktív 
formában elképzelni, pedig 
már van olyan film, ahol vetí
tés közben egyes jelenetek
nél a közönség szavazhat 
a folytatásról, sőt a német 
Utolsó hívás esetében a 
szereplő olykor felhívja vala
mely nézőt, aki ezután egy
szerű hangutasításokkal te
relgetheti a hős útját.

S mindez még csak ízelí
tő az interaktív lehetőségek 
egyre bővülő skálájáról. A 
tendencia egyértelmű, a 
technika pedig egyre na
gyobb teret biztosít a leg
képtelenebb ötletek meg
valósításához is. S hogy mi 
lesz ennek a vége? Nos, 
valószínűleg a választ nem
sokára szó szerint a saját 
bőrünkön tapasztalhatjuk 
majd meg.

Ottlik Géza

-  avagy egy ajánlat az interaktív lehetőségek 
tömkelegéből
A PAPP GERGŐ

Érdekes ötletet valósított meg a Moholy-Nagy 
Művészeti Egyetem a Petőfi Irodalmi Múzeum fel
kérésére. Ottlik Géza Hajnali háztetők című mű
véből okostelefonos alkalmazás készült, mely
nek segítségével bejárhatjuk a mű helyszíneit, 
miközben a fülhallgatón a regény egyes részletei 
szólnak a fülünkbe. Korhű térkép használatával 
egy új perspektíván keresztül fedezhetjük fel a 
várost, miközben szinte játszva olvassuk el a re
gényt -  ez a tökéletes reakció az egyre keveseb
bet olvasó Y generáció számára.

Félelem és reszketés
a Corvin közben
a  s z ig e t i a n d r e a  ba. Az előző évtizedek nagy Több országban jelen van

népszerűsége után azon- a horror interaktív múzeu-

AValentin-nap után ban mostanság csak ritkán ma, a Dungeon, ha pedig
egy másik amerikai szerepel horrorfilm a mozik, itthon akarunk megijedni,

ünnep, a Halloween s kiváltképp a hazai mo- akkor az Underground Fear
is kezd beszivárogni az or- zik műsorán. A manapság filmszínház előadásaira ér-
szágba, szokásai pedig trendi 3D-s horrorok még demes elmennünk, ahol
egyre szélesebb körben valamivel jobban érdekelték híres horrorfilmek szerep
terjednek. Beöltözünk, ré- az embereket, de a többi lői előszeretettel rémisztik
misztgetünk, töklámpásokat közönségfilmtől ezek is el- halálra közönségüket. De
faragunk: ilyenkor minden a maradtak. Napjainkban a megemlíthetjük a Parapark
horror körül forog. horror a televízióban jobban nevű helyet is, ahol egy be-

A horror a filmipar nagy megél. Az óriási zombi őrü- zárt pincéből kell különbö- filmet. A horror-vígjáték jel- során híres szereplőkkel
múltú, azonban igencsak let miatt például hazánkban ző rejtvények és feladatok legű Juan, a zombivadász, való fotózkodásra, sőt akár
megosztó műfaja. Az olyan is hihetetlen népszerűség- segítségével kijutnunk, mi- a poszt-apokaliptikus Utolsó véradásra is lehetőség nyílt,
klasszikusokat, mint a re tett szert a The Walking közben végig furcsa neszek óra, a Love címre hallgató Ilyen rendezvényekkel
Hitchcock filmeket vagy Dead című sorozat vagy az és zörejek teszik feszültté a sci-fi vagy az elmúlt évek talán közelebb lehetne hoz-
Stanley Kubrick Stephen American Horror Story. hangulatot. egyik legjobb horrorjának ni az embereket egy olyan
King feldolgozásait minden- Hogy fenntartsák az ér- Október 26-án este a tartott Hasadás egyaránt műfajhoz, ami jelenleg nem 
ki ismeri, de a popcorn hor- deklődést a horror iránt, in- Corvin moziban megren- sorra került. A filmek előtt a legnépszerűbb a moziba
rorok, mint a Rémálom az teraktív programokat, szín- dezésre került a Halloween az Underground Fear szí- járók körében. Pedig, még
Elm utcában, az Ördögűző, házat hoztak létre a műfaj Night Fest, ahol egy nészei tartottak rémisztő ha nem is sokan valljuk be,
vagy a Halloween és Péntek szerelmesei, ahol az ember horrormaraton keretében bemutatót, majd az ijeszt- szeretünk megijedni, jó hor-
13 sorozatok, talán még in- megkaphatja a számára mutattak be hét, Magyaron getést a filmek közben sem rorokból pedig még most is
kább beépültek a köztudat- szükséges félelemadagot! szágon még sosem vetített hagyták abba. Az esemény akad elég.
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Karrierválasztás

Mindenkinek közös érdeke a pályakezdők 
gazdaságba való gyors integrálása -  re
ménykedhetünk ebben, és gondolhatjuk ezt 
a Corvinus egyetem hallgatóiként. Roppant 
szerencsés hát, hogy az MTA illetékes mun
katársai ezt nem csak így gondolják, hanem 
tudják is, és tesznek is ezért.

2012. október 16-án a 
Budapesti Corvinus 
Egyetem központi épü

letének aulájába elegáns höl
gyek és öltönyös úriemberek 
költöztek néhány órára; az 
MTA Közgazdaság- és Regi
onális Tudományi Kutatóköz
pont Közgazdaságtudomá
nyi Intézetének, -  engedjétek 
meg nekem, hogy a későbbi
ekben csak MTA KRTK KTI 
néven említsem -  delegáltjai 
és meghívott előadói látogat
tak hozzánk egy konferencia 
erejéig. „Karrierválasztás és 
munkapiac 2012 -  Workshop 
és tippek pályaválasztás 
előtt állóknak és munkake- 

‘ resőknek” volt a rendezvény 
hivatalos neve, érdemes hát 
mindenkinek megjegyezni 
ezt, azonban egyelőre még 
ne vesszünk el a részletek
ben. Inkább értsük meg, mit 
nyerhettünk a részvétellel. 
Vendégeink ugyanis nem 
érkeztek üres kézzel, igen 
sok mindennel gyarapították 
lehetőségeink és tájékozott
ságunk tárházát.

Az esemény szervezői 
és koordinátorai azzal a cél
lal érkeztek egyetemünkre, 
hogy hasznos információkat 
adjanak át a fiataloknak a 
pályaválasztást, karrierter
vezést illetőleg. Itt azonban 
nem tudok csak úgy to- 
vábbsiklani a hasznos szó 
fölött. Ezek az információk 
valóban olyan morzsák vol
tak, amiket érdemes felcsi
pegetni, mert közvetlenül

arra tudjuk őket használni, 
hogy sikeresek lehessünk 
a pályaválasztás és elhe
lyezkedés során. Miért volt 
ez lehetséges? Azért, mert 
olyan neves szakemberek 
tartottak előadásokat, akik 
minden napjukat azzal töltik, 
hogy másoknak adnak mun
kát, illetve a munkaerőpiac 
világát kutatják és elemzik. 
Ezáltal az ő szavuk minden
ki más szavánál hitelesebb 
lehet, és valóban igazi se
gítséget nyújthat a karrier
jük hajnalán állóknak. Hogy 
utóbbi állításomat igazol
jam, két előadót említek: Fa
zekas Károly, az MTA KRTK 
KTI főigazgatója és Jónás 
Anikó, a Kelly Services Hun
gary ügyvezető igazgatója 
is emelték a délután fényét -  
ahogy mondani szokás.

„Mára Magyarországon 
is meghatározóvá váltak 
a modern eszközök és az 
ezekben rejlő lehetőségek 
kihasználása a munkakere
sés és pályaválasztás so
rán” -  tudhattuk meg Jónás 
Anikótól, a Kelly Services 
Hungary ügyvezető igazga
tójától. Tovább hangsúlyozta 
a közösségi média szerepé
nek fontosságát, mivel a kö
zösségi média platformokat 
már a munkáltatói szektor 
tagjai is felhasználják infor
mációszerzésre egy-egy je
lölt kiválasztásakor. A tanul
mányok befejezése a sikeres 
elhelyezkedés alapfeltétele, 
emellett pedig az is vilá

gossá vált Jónás Anikó elő
adásából, hogy mára igen 
felértékelődött a gyakorlati 
tapasztalat szerepe is.

A gyakorlati tudnivalók 
mellett az eseményre láto
gatók betekintést nyerhettek 
az MTA KRTK KTI „Munka
erő-piaci előrejelzések ké
szítése, szerkezetváltási fo
lyamatok előrejelzése” nevű 
munkaerő-piaci prognózi
sának részleteibe, amely 
legalább tíz ágazatra és 200 
foglalkoztatási csoportra ké
szül öt- és tízéves távlatra. 
Ezenkívül megismerhették 
a munkaerő-piaci útmu
tatást nyújtó „PályaSúgó” 
nevű információs rendszer 
működését is, amely jövő 
februártól válik a nagykö
zönség számára elérhetővé. 
Az esemény alapját képező 
munkaerő-piaci előrejelzés 
projektről a következő hon
lapon szerezhetnek további 
információt olvasóink: www. 
elorejelzes.mtakti.hu.

A kutatás az MTA Köz
gazdaság- és Regionális 
Tudományi Kutatóközpont 
Közgazdaságtudományi In
tézet TÁMOP-2.3.2 kiemelt 
projekt (amely az Európai 
Unió és a Magyar Állam tá
mogatásával, az Európai 
Szociális Alap társfinanszí
rozásával valósul meg) a 
Munkaerő-piaci előrejelzé
sek készítése, szerkezetvál
tási folyamatok előrejelzése 
című program keretében 
készült.

Itthon is kellenek az
Á BURJÁN SZILÁRD

Bár külföldön már felismert tény, hogy hatal
mas szükség van a munkerő-közvetítő cégek 
működésére, hazánkban a cégek kevés
sé tartják fontosnak az ilyen szolgáltatások 
igénybevételét.

A Kelly Services
Hungaryt harminc

országban van je
len, többek között Magyar- 
országon is. Hazánkban

nyolc éve folytatják tevé
kenységüket, elsősorban 
munkaerő-közvetítéssel és 
-kölcsönzéssel foglalkoz
nak (13000 munkatársuk

HfcwB J  ■ Hm.

dolgozik világszerte ilyen 
szerződéssel). Utóbbi ér
dekes terület, ritkán találko
zunk vele idehaza; lényege, 
hogy kizárólag adott pro
jektek elvégzésére alkal
maznak munkatársakat. A 
fizetést ilyenkor a Kellytől 
kapja az alkalmazott, de a 
munkáltatói jogkört meg
osztva gyakorolják a foglal
koztatóval.

A vállalat oktatással is 
foglalkozik, vezetőket taní

tanak arra, hogyan lehet a 
lehető leghatékonyabban 
és a legkevesebb fájdalmat 
okozva felmondani munka
társaknak. A Corvinuson a 
Vezetés és szervezés, illet
ve a Szervezeti magatartás 
tárgyak kereteiben adnak át 
hasonló tudást a hallgatók
nak -  ebből is látszik, hogy 
fontos, mára már Magyaror
szágon felismert dologról 
van szó.

A trendek azt mutatják, a 
multinacionális cégek kép
viselői érdeklődnek inkább 
az újítások iránt, azonban

jó volna, ha minél korábban 
felismernék a magyar válla
latok is ezek fontosságát. 
Jónás Anikó, a vállalat ügy
vezető igazgatója elárulta, 
naponta 106 embert állíta
nak munkába világszerte, 
és 8000 saját dolgozójuk is 
van. Több felsőoktatási in
tézménnyel is kapcsolatban 
állnak; tréningeket és elő
adásokat tartanak. Megta
nítják a hallgatóknak, hogy 
tudásukat kamatoztatva 
hogyan lehetnek sikeresek 
az első munkahelyek meg
pályázásánál.
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közgazdász KARRIERÉ
Budapesti Corvinus Egyetem Vállalati Kapcsolatok és Karrier Iroda

Aktuális állásajánlatok
vállalat pozíció referencia szám jelentkezési

határidő

Deloitte Adótanácsadó (Tax Consultant) 2012/0302/Á azonnal

Deloitte Könyvvizsgáló asszisztens (Audit Assistant) 2012/0303/Á azonnal

Deloitte Könyvvizsgáló gyakornok (Audit Intern) 2012/0252/Á azonnal

Corvinus Corporate Relations and 
Career Development O ffice

Hosts/Hostesses 2012/0287/Á 2012.10.30

PwC Process Specialist (Lengyelország, Katowice) 2012/0282/Á 2012.10.31

PwC Work and Residence Permit Assistant 2012/0283/Á 2012.10.31

Ernst & Young IT Consultant 2012/0263/Á 2012.11.01

KITE Zrt. Gyakornok 2012/0289/Á 2012.11.17

Olasz Külkereskedelmi Intézet Ricerca Personale 2012/0288/Á 2012.11.17

Kraft Foods Hungária Kft. Junior Brand Manager 2012/0304/Á 2012.11.29

Morgan Stanley Analyst -  Credit Capital and Rating Analytics Group 2012/0298/Á 2012.11.29

Morgan Stanley Credit Risk Management Analyst/Associate -  
M iddle O ffice/Reporting

2012/0299/Á 2012.11.29

Morgan Stanley Credit Risk Management Associate/Analyst 2012/0300/Á 2012.11.29

Pénzügyi területen m űködő cég Informatikai gyakornok 2012/0305/Á 2012.11.29

Aktuális szakmai gyakorlatok
vállalat pozíció/program referencia szám jelentkezési

határidő

Audi Hungária Motor Kft. Gyakornok -  Beszerzés 2012/0242/Szgy azonnal

Audi Hungária M otor Kft. Gyakornok -  Logisztika 2012/0243/Szgy azonnal

BCE Vállalati Kapcsolatok és Karrier Iroda HR és Adm inisztrációs Gyakornok 2012/0290/Szgy azonnal

Deloitte Könyvvizsgáló gyakornok (Audit Intern) 2012/0251/Szgy azonnal

Procter & Gamble Customer Business Development (Sales) Interns 2012/0196/Szgy azonnal

Procter & Gamble HR Generalist Intern 2012/0241/Szgy azonnal

Procter & Gamble Product Demand Planner (LOGISTICS department) 2012/0285/Szgy azonnal

Budapesti Corvinus Egyetem 
Kommunikációs Iroda

Szakmai gyakorlati lehetőség a Budapesti Corvinus 
Egyetem Kommunikációs Irodájában

2012/0250/Szgy 2012.10.31

Magyar Telekom Telekom Gyakornoki Program 2012/0277/Szgy 2012.10.31

PwC Marketing gyakornok -  rendezvényszervezés területre 2012/0275/Szgy 2012.10.31

Ernst & Young IT Risk & Assurance -  Intern 2012/0259/Szgy 2012.11.01

Ernst & Young Risk -  Intern 2012/0258/Szgy 2012.11.01

Soter-Une Oktatási Központ Kft. Szakmai gyakorlat 2012/0264/Szgy 2012.11.01

Teva Magyarország Zrt. Gyakornok 2012/0295/Szgy 2012.11.24

Teva Magyarország Zrt. Marketing gyakornok 2012/0294/Szgy 2012.11.24

Aktuális külföldi szakmai gyakorlatok
vállalat pozíció referencia szám jelentkezési

határidő

Continental AG Intern on the fie ld of Purchasing 2011/0017/Nszgy azonnal

Google SMB Services Associate Hungarian - Dublin 2012/0018/Nszgy azonnal

Accor Hoteles Espana S. A. Receptionist 2011/0051/Nszgy 2012.12.31

Accor Hoteles Espana S. A. Waiter/Waitress 2011/0052/Nszgy 2012.12.31

Global Recruiters o f Czech Republic Social Media Project Coordinator 2012/0028/Nszgy 2012.12.31

Aba Art Contemporani Assistant /  G raphic Designer 2012/0008/Nszgy folyamatos

APPINA TRAVEL GmbH Praktikant 2011/0002/Nszgy folyamatos

CATT Innovation Management GmbH Placement opportunities 2011/0010/Nszgy folyamatos

Henkel Central Eastern Europe GmbH Internship Brand Management Laundry & Home Care CEE 
-  starting December 2011

2011/0033/Nszgy folyamatos

Henkel Central Eastern Europe GmbH Internship Brand Management Laundry & Home Care CEE 
-  starting January 2012

2011/0034/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern in Technical Marketing 2011/0036/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern Marketing in Business Unit Chemicals 2011/0037/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern Project Management in Business Excellence 2011/0038/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern Project Management in Roll-out Projects 2011/0039/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern Sourcing Controlling 2011/0040/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern Supporting the Spare Parts Project Management 2011/0041/Nszgy folyamatos

Hilti AG Internship Market Research 2011/0042/Nszgy folyamatos

Hilti AG Internship Product Management 2011/0043/Nszgy folyamatos

InterNations intern 2011/0035/Nszgy folyamatos

Kefren Sari Chief Executive Assistant 2012/0002/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International Finance Internship 2012/0021/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International HR Internship 2012/0022/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International IT Internship 2012/0023/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International Marketing Internship 2012/0024/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International Sales Internship 2012/0025/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International Supply Chain Internship 2012/0026/Nszgy folyamatos

Spanish Work Exchange Programme Hotel placements 2011/0018/Nszgy folyamatos

Support Services Group Ltd Business Adm inistration Support 2012/0011/Nszgy folyamatos

Transenter Project manager/ translator/ marketing specia list/ account 
manager intern

2012/0020/Nszgy folyamatos

V ideoplugger Ltd Sales and Marketing assistant 2012/0001/Nszgy folyam atos

Volkswagen AG Praktikant/in im Bereich Projektmanagement 2012/0006/Nszgy folyamatos

Volkswagen Procurement Services 
GmbH

Services GmbH Praktikantin in der Volkswagen Konzern 
IT Beschaffung

2012/0007/Nszgy folyam atos

wordinc GmbH Trainee (Translation/Project Management) 2011/0050/Nszgy folyamatos

Budapesti Corvinus Egyetem 
Vállalati Kapcsolatok és Karrier Iroda

Aktuális programok
vállalat program referencia szám jelentkezési

határidő

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

International Monetary 
Fund (IMF) a Budapesti 
Corvinus Egyetemen!

2012/0291/P 2012.10.29

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Erasmus Külföldi Szakmai 
Gyakorlat 2012/13 -  
Egyéni pályázat

2012/0284/P 2012.11.05. 
12:00 óra

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Szupervízió -  
önismeret, fejlődés, 
kapcsolatok

2012/0279/P 2012.11.07

McKinsey & Company Inside McKinsey -  
Nyílt Nap

2012/0296/P 2012.11.07

Deloitte Deloitte Diák Derbi 2012/0286/P 2012.11.08

Ernst & Young Audit Cham pionship 2012 2012/0281/P 2012.11.15. 
10:00 óra

Ernst & Young Adószeminárium 2012 2012/0301/P 2012.11.18

Procter & Gamble Business Minds 2.0 
Seminar

2012/0297/P 2012.11.18

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Kompetenciavizsgálat 
kötelező szakmai 
gyakorlatos hallgatóknak -  
Munkahelyi viselkedés 
teszt

2012/0141/P 2012.11.21

Career Development 
O ffice Corvinus 
University of Budapest

Work Com petencies 
Questionnaire

2012/0140/P 2012.11.21

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

M entálhigiénés 
tanácsadás végzett 
hallgatóinknak

2012/0280/P 2012.11.30

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Karriertanácsadás 2008/0112/P folyamatos

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Pályázati felhívás a 
BCE külfö ld i szakmai 
gyakorlaton résztvevő 
hallgatóinak

2012/0233/P folyamatos

r  ^
CORVINUS A Te ambíciód a mi hivatásunk!
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Állásajánlatok tanulmányaid alatt és után 
Karriertanácsadás és pályaorientácó 

: Karriertervező és készségfejlesztő tréningek 
Networking
Szakmai gyakorlatok itthon és külföldön

személyesen: Fővám tér 8. fszt. 31. 
e-mailen: karrier@uni-corvinus.hu

1996 óta a munkáltatók diplomás toborzó 
és kiválasztási partnere 
a Budapesti Corvinus Egyetem Karrier Iroda 
Több mint 1000 élő munkaadói kapcsolat 
Évente több száz állás, szakmai gyakorlat 
és munkáltatói rendezvény 
Országos és nemzetközi integrált állásbörzék 
Diplomás karrierkövetés és Alumni networking

KAR R I E
Í R O D

m
A

www.karrierexpo.hu 
karrier@uni-corvinus.hu 
1093 Budapest, Fővám tér 8. 
Tel.: 06 1 215 5538 
Tel./fax: 061 482 5080

V Á L L A L A T I
K A P C S O L A T O K
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GATE is open

A ERZSEBETVERES

“Education is the most powerful weapon 
which you can use to change the world.” 
(Nelson Mandela)

The participants of the 
kick-off-meeting of the 
GATE project were giv

en a hand-painted Vietnam
ese picture with the above 
quotation. This beautiful 
idea, which emphasises the 
importance of the education 
and the desire to change the 
world, is also in the centre of 
the programmes supported 
by the European Union. It 
also enables a good start 
in order to launch a fruit
ful cooperation between 
the participating European 
and Asian institutions in the 
following years. Although 
the venue was selected for

technical reasons, the rep
resentatives of the different 
universities agreed that the 
host, Ho Chi Minh City Uni
versity of Technology, was a 
good choice.

After the cultural shock 
we faced when entering the 
country, we were fascinated 
by the food and by the kind
ness of people. While meet
ing colleagues and students 
we experienced their open
ness and intentions for co
operation in spite of the fact 
that Europe is far from Viet
nam.

Seven European (three 
of them are Erasmus part

ners of the CUB) and thir
teen Asian universities from 
Mongolia, China, Vietnam, 
Hong Kong, Laos, Cambo
dia, India, Indonesia, and 
Malaysia, coordinated by 
Johannes Kepler of Linz 
University have submitted 
a proposal for a project 
within the Erasmus Mun- 
dus Partnership (Action 2) 
starting with the academic 
year 2012-2013. The Eras
mus Mundus Partnership 
(Action 2) is the European 
Community Action pro
gramme for the promotion 
of cooperation between 
higher education institu
tions and the exchange of 
students, researchers, and 
academic staff from Third- 
Countries to EU Member 
States.

The GATE project is 
aimed at students and staff

Erasmus, Erasmus, Erasmus!
A ROLAND HAJDÚ

Sponsored by the gov
ernment of the Repub
lic of China (Taiwan), 

here is your chance to apply 
for a scholarship that will take 
you there. Sound interest
ing? Then do not stop read
ing this article, because the 
Taipei Representative Office 
is offering three types of pro
grammes for this purpose.

The Huayu Enrichment 
Scholarship gives you the 
opportunity to learn the 
Chinese language, for 3 
months up to one year. It 
also involves a tuition fee 
of approximately 600 D per 
month. The Taiwan Schol
arship covers the whole tui
tion fee which is available at 
every diploma degree -  to
talling to 400 0 in BA, 540 
D in MA and 540 D in PhD 
programmes on a monthly 
basis. Last but not least, the 
Taiwan Fellowship sponsors 
PhD candidates to conduct 
research in Taiwan.

In addition, you can com

bine them! So I would recom
mend to inquire about further 
information at their e-mail ad
dress, taipeirepoffice@gmail. 
com, or at their home page: 
www.taiwanembassy.org/hu

Corvinus University of 
Budapest has its very own 
exchange programme, in 
which you can choose from 
plenty of different countries 
abroad -  Taiwan is a pos
sible destination as well as 
China or Japan. It covers 
only the tuition fee.

The Balassi Insti
tute -  Hungarian Schol
arship Board Office
(www.scholarship.hu) or 
the ELTE Confucius Institute 
(www.konfuciuszintezet.hu) 
are also useful sites to check 
where different scholarships 
and Chinese-related pro
grammes can be found.

So do not be lazy, just 
get over your reservations, 
break though your bounda
ries, and start a new journey 
to become global -  it is the 
pledge of future glory.

A  LIUDVIKAS MICKEVICIUS

from Asian universities will
ing to spend a mobility pe
riod at one of the European 
partner universities, for the 
purpose of studying, teach
ing, training, or research
ing. Students and staff at 
different levels of study 
(undergraduate, Master, 
PhD, Post-Doc, and Aca
demic staff exchange) can 
choose a mobility period at 
one of the partner universi
ties within their own field of 
study or research amongst 
a wide variety of academic 
fields. Scholarships will 
be awarded to applicants 
selected by the Partner
ship and confirmed by the 
EACEA. The programme 
funds the expenses en
gendered by the mobility, 
which includes travel costs, 
subsistence allowances, 
and insurance costs. For
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Corvinus University, partici
pation in the GATE project 
means not only to accept
ance of the people but also 
a good opportunity to raise 
the institution’s reputation, 
to advertise the English-lan
guage programmes, and to 
emphasise the commitment 
to internationalisation.

Corvinus University also 
has contacts with the Uni
versity of Economics and 
the University of Industry 
in Ho Chi Minh City. It was 
a good opportunity to visit 
these universities where 
the Memorandum of Under
standing was signed with 
the University of Industry, 
which enables continuing 
cooperation in the field of 
food science which has 
been initiated by the aca
demic staff of both universi
ties.

Everybody says that this is the best ex
perience of their lives and I, Liudvikas 
Mickevicius from Lithuania, have been trying 
out this new way of life here in Budapest.

First of all, I would like 
to mention that in my 
country there are only 

3 million habitants so if you 
have the chance to go some
where abroad, you definitely 
have to take it. I knew from 
the very beginning that I 
would take part in the Er
asmus programme. I was 
thinking about Sweden but 
as you can see I ended up in 
Hungary. Why did I choose 
this country for a whole se
mester? For quite simple 
reasons: I got the idea and 
inspiration from a Lithuanian 
girl studying in Hungary, 
and due to its Middle-Eu- 
ropean location it is cheap 
to get here. Furthermore, 
when I came to Budapest 
and saw Corvinus’ main 
building I was amazed at its

beauty. On the other hand, 
I found it strange when one 
subject got cancelled one 
day before the lecture, but 
luckily I managed to find an 
alternative and now every
thing is in order with all my 
subjects. Also, all the teach
ers are very highly qualified 
with a lot of experience -  
which they are really eager 
to teach us.

Secondly, I am a person 
who loves new adventures 
so social integration was 
easy for me. The native 
students are very helpful in 
introducing me to not only 
the well-known and famous 
sights but the culture as 
well. I have tried many Hun
garian dishes -  which are 
admittedly very delicious.

In conclusion, I would

like to express that I have 
fallen in love with Budapest, 
and I will surely recommend 
to others to come here to 
study. I have met a lot of new 
people and gotten to know 
a new and different culture. 
Moreover, I can say that I 
have developed a new way 
of thinking. If you are think
ing about studying abroad 
with Erasmus, just take my 
advice: do not miss out on 
it, you will never regret it!
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Napjaink
Á  SÜDI ANNA

Omladozó vakolat, sze- 
dett-vedett holmik, 
girbegurba bútorok, 
füstös levegő, élénk színek, 

furcsa és bizarr képek, ren
dezetlen formák, búgó zene 
és suttogó hangok: össze
visszaság, ami valahogy 
mégis harmóniát alkot. Jól 
sejted, az újragondolt bér
házak falai közé, a romkocs
mák világába csöppentél.

A történet nagyjából tíz 
éve vette kezdetét, s bár a 
szálak szerteágazóak, és 
valamivel régebbre nyúlnak 
vissza, origónak általában 
azt a pillanatot szokták te
kinteni, amikor egy laka
tosüzem helyén megnyitott 
a Szimpla. A kép viszont 
csak akkor lett teljes, amikor 
megszerezték a mostani jel
legzetes romkocsmaimázs 
talán legfontosabb elemét, 
vagyis bérbe vették egy ro
mos gangos ház udvarát. 
Akkor még meghökkentő 
ötletnek tűnt padlásról elő
kapart és ószerestől fillé
rekért vásárolt bútorokkal 
berendezni egy vendéglá
tóhelyet, akárcsak ellepni a 
falat dekorációként funkci
onáló haszontalan tárgyak 
tömkelegével. Azonban az 
olcsó, ám annál kreatívabb 
megoldás sikert aratott, s

azóta számtalan hasonló 
intézmény nyitotta meg ka
puit. Sőt mi több, a műfaj 
egy évtized alatt hatalmas 
karriert futott be: mostanra 
hazánk legdinamikusab
ban fejlődő vendéglátóipari 
ágává vált, s mint az évtized 
budapesti unikuma jelenleg 
az egyik legjelentősebb ele
me fővárosunk nemzetközi 
vonzerejének. A varázs talán 
a várossal alkotott harmó
niájukból adódik: valahogy 
leképezik annak világát, az 
eklektikusságot, a sokszínű
séget, a kopottas szépséget.

A romkocsmák elterje
dése jóval többet jelent egy 
üzletág felfutásánál: a jelen 
kultúra és életérzés egyik 
legdominánsabb jegyét, 
emblematikus szimbólumát 
testesítik meg. Számos ér
téket ötvöznek, amelyekből 
az évek során összeállt egy 
egész életstílusnyira való. 
Valahol az egykori kávéhá
zak szerepét töltik be, egy
féle kulturális központok, 
ahova nem csak koccintani 
ülünk be. A romkocsmák 
világa lepukkant és eklek
tikus, mégis stílusos, han
gulatuk pedig tökéletesen 
passzol az egyre többeket 
megérintő street art fémje
lezte alternatív világszemlé
letéhez.

Bár elsőre a romkocsmák 
sok szempontból mind na
gyon hasonló, közel ugyan
olyan árszínvonalú, köny- 
nyed hangulatú, biciklibarát, 
alternatív szellemű helyek, 
valójában nagyon széles 
skála mentén helyezkednek 
el. Dizájnban és stílusban 
ugyanúgy különböznek, 
mint programkínálatban. 
Mindegyiknek megvan a 
saját esszenciája, a reper
toárba pedig a filmvetítéstől 
kezdve a színházon, koncer
ten, kiállításon, irodalmi es
ten át a hajnalig tartó buliig 
minden belefér. Sokszínűsé
gükből adódóan egyes véle
mények szerint valamelyest 
már a magaskultúrának is 
konkurenciát jelentenek.

Rengeteget lehetne még 
beszélni, vitatkozni ezekről 
a keszekusza ékszerdobo
zokról, de ezt már ki-ki te
gye meg inkább egy fröccs 
mellett a Púderben vagy 
az Instantban, esetleg a 
Fogasházban, netalántán a 
Tündérgyárban.

Á  GYIMESI BERNADETT

Minden számunkban másfajta különleges 
sudokuval vagy egyéb logikai rejtvénnyel ked
veskedünk nektek. Ezen a héten egy 8x8-as 

sudoku vár megfejtésre. A szabály hasonló, mint a nor
mál sudokunál, annyi az eltérés, hogy itt nem a 3x3-as 
négyzetekben kell minden számnak egyszer szerepel
nie, hanem az azonos színű négyzetekből álló területe
ken. Függőlegesen és vízszintesen ugyanúgy csak egy
szer szerepelhet egy szám, valamint most 1-től csak 8-ig 
lehet felhasználni a számjegyeket. Jó szórakozást!

FORRÁS: SUDOKUPLAZA.NL

KV A VÁROSBAN

A tökéletes espresso
Á HAJAS ÁDÁM, TÖRÖK ÁDÁM

Kávéház rovatunkban
ezentúl minden alka
lommal egy-egy kávé

fajta elkészítésének lépéseit 
fogjuk bemutatni nektek a 
Tamp&Pull baristái -  ezúttal 
Török Ádám jóvoltából.
Step 1.

A portafiltert leveszem a 
helyéről, és kiütöm belőle a 
zaccot. Ha megfelelő minő
ségű és mennyiségű kávé
val dolgozunk, szépen egy
ben marad a zaccpogácsa, 
amint az a képen is látható.

Step 2.
Fontos, hogy mielőtt a 

friss őrlemény belekerülne 
a szűrőbe, azt egy pamut 
ronggyal teljesen tisztára

és szárazra töröljük, hogy 
semmiféle szennyeződés ne 
befolyásolhassa a készülő 
espresso ízét.

Step 3.
Mindig friss őrleménnyel 

dolgozzunk, mivel az őrölt 
kávé nagyon hamar veszít 
az aromáiból. Ne sajnáljuk 
a kávét, több kávé = több 
íz! Miután az őrlő ledarálta 
nekünk a kellő mennyiségű 
kávét, finoman igazgassuk 
el a púposra halmozott őrle

ményt, hogy tömörítés előtt, 
a szűrőben egyenletesen 
elhelyezkedve, mindenhova 
jusson kávé.
Step 4.

Tömörítsünk! A tömö
rítés a kávékészítés egyik 
legfontosabb folyamata. 
Mivel a forró víz 9 bar nyo
mással érkezik a kávéra, 
így nagyon fontos, hogy az 
kellő ellenállással bírjon a 
vízzel szemben, és ne tud
jon átszaladni rajta. Miután 
elindítom a programot, leg
alább 5 másodpercnek el 
kéne telnie az első csepp 
kávé megérkezéséig. Ha 
egyenetlenül tömörítünk, 
az szintén negatívan hathat 
a végeredményt tekintve 
(nem egyforma minőségű, 
mennyiségű espressok).

Step 5.
Öblítsük le a felsőfejen 

fennragadt zaccot, és ezál

tal frissítsük fel a vizet is, ami 
majd a kávépogácsánkra ér
kezik, ahogy a kart a helyére 
rögzítjük. Öblítés után töröl
jük le a csepptálcát, hogy 
a csészéink alja ne legyen 
nedves, koszos.

Step 6.
Készítsük el az espres- 

sokat! Egy jó espressonak 
20-25 ml környékén kéne 
mozognia űrmértékét te
kintve, mivel ha ennél több 
vizet hagyunk átfolyni a ká
vén, az már „túlvizezheti” a 
kávét, nem lehetne kiérezni 
a kávé aromáit, ízeit olyan
intenzíven. Mindemellett,

v '
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ha túl hosszúra engedjük az 
espressot, túl sok koffein és 
csersav kerülhet bele. Idő
tartamban körülbelül 20-30 
másodperc között kéne el
készülnie egy espressonak.
Step 7.

Szervírozzuk az elkészí
tett tökéletes espressoinkat! 
Mellé adhatunk egy kis po
hárka vizet, amit a kávé el
fogyasztása előtt ajánlatos 
meginni, hogy szánkat, nyel
vünket „ízmentesíthessük”, 
így a kávé elfogyasztásánál 
semmi mellékíz nem ront
hatja el az élvezetet.

Egészségünkre! Napi 2 
jó minőségű espresso még 
az orvosok által is ajánlott, 
mivel a kávé olyan alkotó
elemeket tartalmaz, amiket 
semmi mással nem tudunk 
pótolni, viszont a szerveze
tünknek szüksége van ezek
re az elemekre.
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Miért vagyok normális?
A  MOLNÁR GYULA

Aminap valami miatt 
be kellett térnem egy 
könyvesboltba, me

lyet korábban nem ismer
tem. Nem terveztem, hogy 
vásárolni fogok. De amint 
beléptem, valami elpattant. 
Polctól polcig ugráltam. Né
zegettem, szagolgattam a 
ritka köteteket. És bár tuda
tosan vissza akartam fogni 
magam, mégsem tudtam 
otthagyni két piszkosul leér
tékelt könyvet.

A pszichiátria ezt 
bibliomániának nevezi, 
ami kóros könyvgyűjtést 
jelent. Egyfajta obszesszív- 
kompulzív rendellenes
ség. Néha tartok tőle, hogy 
ebben szenvedek. Ekkor 
azonban mindig eszembe 
jutnak Forgács Attila szavai, 
miszerint a lelki betegség
nek négy egyértelmű jele 
van: a betegség belátása, 
a boldogságra képtelen
ség, a környezet zavarása 
és a csökkenő teljesítmény.

De én boldog vagyok az új 
könyveimmel, és másokat 
sem zavarok velük. Akkor 
tehát mi bánt engem?

David Riesman 1951-ben 
jelentette meg szenzációs 
sikerű művét „A magányos 
tömeg” címmel. Ebben fel
vázolta társadalomelméleti 
koncepcióját arról, hogyan 
fordul át a klasszikus kapi
talizmus belülről irányított 
társadalma a fogyasztói kor
szak kívülről irányított tár
sadalmába. Nézete szerint 
a kívülről irányított társada
lomban a nevelés, valamint 
az otthonról hozott normák 
és célok elhalványulnak, 
kontrolláló szerepüket a 
kortárs csoport és a tömeg
kommunikáció veszi át.

A kortárs csoport, vala
mint a mindenkit elérő tö
megmédia azonban nem 
tűri a furcsaságokat, az 
egyediséget. Míg a belülről 
irányított társadalomban 
a közösségi lét korlátozott 
volt, addig a kívülről irányí

tott ember minden tulaj
donságát, ízlését, viselke
dését és életcélját a kortárs 
csoport (és a tömegmédia) 
kontrollálja. Ez pedig -  mivel 
a közösség átlagos érdek
lődése minden iránt átlagos 
-  nivellálja, visszafogja a te
hetséget és az érdeklődést.

Riesman ezt különórá
ra járó diákok vizsgálatával 
mutatta be. Csupán egyet
len zongoraleckéket hall
gató fiút talált, aki valóban 
szerette is azt, amit csinál. 
Anyja azonban korlátozta, 
hogy egy nap hány órát gya
korolhat, és kényszerítette, 
hogy sportedzésre is járjon. 
Miért? Hogy megmaradjon 
„normális” gyereknek.

Azt hiszem, hazánk fel
zárkózott Riesman 60 évvel 

"ezelőtti Amerikájához. Mind
ezek alapján azt gondolom, 
beteg semmiképpen sem 
vagyok. Legfeljebb korsze
rűtlen. Rajongani ma kor
szerűtlen. Elkötelezettnek 
lenni minimum furcsa. Ha

érdeklődésemmel kilógok 
a 18-49 éves korosztály 
móduszából, akkor keres
kedelmileg haszontalanná 
válók. Mégis igen erős indít

tatást érzek rá, hogy mind
ezeket a címkéket büszkén 
magamra vegyem. Inkább 
leszek furcsa egyén, mint 
magányos tömeg.

Connor, a megmentő
A GYIMESI BERNADETT

Hetek óta egy közép
kori jelmezbe bújt fia
talember járja Buda

pest utcáit, és megbüntetett 
autókat keres. Hogy miért? 
Parkolójegyet vált, és odatű
zi a szélvédőre a névjegyé
vel együtt. Az okot egyelőre 
senki sem ismerni, a találga
tások viszont már mennek. 
Connor az Assassin’s Creed 
nevű videojáték egyik figu
rájának öltözött, így sokan 
gondolják, hogy az október 
végén megjelent legújabb 
verziót népszerűsíti. Állítása 
szerint viszont ő csak azért 
van, hogy segítse az embe
reket a parkolóőrök és BKV- 
ellenőrök zsarnokságával 
szemben. Nem egyszer raj
takapták már az ellenőrök

„segítségnyújtás” közben, 
de tekintve, hogy jogilag 
nem kifogásolható, amit 
tesz, egy-két zsörtölődő, fel
háborodó megjegyzésen kí
vül mást nem kapott. Köszö
nőlevelekből viszont annál 
többet. Facebook oldalán 
rohamosan nő a rajongók 
és hálálkodó autósok szá
ma -  mindent megtesz 
azért, hogy az egész ország 
felfigyeljen tevékenységére. 
Nap mint nap újabb posztok 
kerülnek ki, hogy éppen hol 
fog segíteni, illetve képe
ket oszt meg a megmentett 
autókról. Az szintén talány, 
hogy ki finanszírozza az 
egész akciót, talán hamaro
san erre is fény derül, addig 
is reméljük még sokunkat 
megment a „sofőrök védan- 
gyala".

Nemzetközi lépések
Step 2 Az Eramus Expo követi az „International Day”-t
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